
Сряда
9 юни 2010, брой 106 (4917)

цена 1.50 лева

Имаме опасения относно 
представените от Бълга-
рия фискални показатели, 
каза Оли Рен

USD/BGN: 1.63777 

+0.14%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.19420 

     -0.14% 
Българска народна банка

Sofix: 371.28

    +0.01% 
Българска фондова борса

BG40: 104.84 

-0.82%
Българска фондова борса

Компании  ▶ 13
„Актор”  
ще строи Лот 3  
на „Тракия”  
Общо 13 са компаниите, 
консорциуми и 
сдружения,  
подали документи  
за изграждането  
на Лот 4

България с 
най-бавните 
влакове в 
Европа

Новини ▶ 6
Новини ▶ 6 
Брюксел се усъмни 
в българската 
статистика 

Компании ▶ 11
Нови 4 посредника 
са на път да върнат 
лицензите си    
Слабата ликвидност 
на борсата е накарала 
пенсионните фондове 
да инвестират 100 
млн. лв. на външни 
пазари

Коментар ▶ 3
Несериозната  
политика като 
луда надпревара
Премиерът Бойко Борисов 
даде зелена светлина за 
медийния спор между 
Цветан Цветанов и 
Симеон Дянков

Новини ▶ 8
Ще има нов спад 
на чуждестранни 
инвестиции у нас
За първото тримесечие на 
годината вложенията на-
маляват със 100% спрямо 
същия период на миналата 
година, показва изследване 
на Виенския институт за 
икономически изследвания

Новини ▶ 8-9
Доверието към 
управлението на 
ГЕРБ спада до 30%

За последните четири 
месеца електоралната 
подкрепа за премиера 
Бойко Борисов намалява  
от 51 до 40%, сочат данни 
от изследване на „Алфа 
рисърч”. Близо 77%  
от анкетираните искат 
запазване на ДДС

Новини ▶ 7
Министерството на 
отбраната отказва  
3 хеликоптера

"Готови сме да се  
лишим от доставката  
на 3 хеликоптера 
„Пантер”, които трябва  
да бъдат за 
военноморските сили", 
съобщи министър  
Аню Ангелов 

ТърговскияТ 
регисТър прегрява

Финансовите отчети на фирмите задръстват системата на Търговския 
регистър. Компаниите отлагат общите си събрания, които обикновено се 
провеждат през юни. Заради орязания щат в Агенцията по вписванията 

не смогват да обработват по 3000 заявления на ден  ▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков
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Печеливш
джим Скинър
  

Губещ
Жером кервиел
 

Продажбите на McDonald’s в света нараснаха повече от 
очакванията на анализаторите през миналия месец благо-
дарение на новите напитки, предлагани от компанията, 
като различните видове фрапе. Ръководената от Джим Ски-
нър компания отчете 4.8% ръст на продажбите в заведения-
та си спрямо прогноза за увеличение от 4.5%. В Европа скок в 
продажбите беше отчетен в Германия и Русия.

Societe Generale започна делото срещу Жером Кервиел, който 
извърши най-голямата брокерска измама в историята на 
финансовия свят. Той ще бъде подведен под отговорност за 
злоупотреба с доверие, компютърни измами и фалшифицира-
не на документи. Френската компания го обвинява и за сключ-
ване на сделки без знанието на финансовата институция. За 
банката той работеше като брокер на ценни книжа. 

Държавата най-после 
забеляза търговията 
с изкуство. И въведе 
регулации, които 
според търговци и 
колекционери спъват 
бизнеса с художествени 
произведения ▶ 4-5

Художествена 
бюрокрация

Вторник
8 юни 2010, брой 105 (4916)

цена 1.50 лева

„Преговорите за нов дого-
вор с „Газпром-Експорт” 
не вървят”, каза  
Димитър Гогов

USD/BGN: 1.63545

+0.84%
Българска народна банка

EUR/USD:  1.19590 

     -0.84%
Българска народна банка

Sofix: 371.25

    -1.23%
Българска фондова борса

BG40: 105.71  

-1.21%
Българска фондова борса

Пазари  ▶ 17
Петролът  
спря устремния  
си спад 
Суровият петрол се 
задържа в първата сесия 
за новата седмица на 
нива малко  
под 72 USD/б

Поредeн 
негативен 
рекорд за 
еврото

Новини ▶ 12-13
Новини ▶ 7
„Булгаргаз” иска 
23% поскъпване 
на природния газ

Коментар ▶ 2
Тоягата  
на монополиста  
Държавата не превежда 
редовно трансферите 
към бюджета на НЗОК 
за лица, които тя 
осигурява. Така заради 
некоректната държава 
монополистът вади 
тоягата. И понеже е 
монополист, я върти, 
както си иска.

Новини ▶ 8-9

НАП иска плащанията  
в брой да са до 5000 лв.

Новини ▶ 7

Държавата получава  
34 млн. EUR от КfW

Агенцията за приходите 
е възстановила 500 млн. 
лв. на фирмите, каза 
изпълнителният директор 
Красимир Стефанов. 
Невъзстановеният данъчен 
кредит е 1.2 млрд. лв.

Заемът е за срок от 20 годи-
ни, като първите пет са гра-
тисен период.  „Ще ползва-
ме преференциална лихва 
от 3.75%”,  каза министърът 
на икономиката Трайчо 
Трайков

Новини ▶ 6
Имотни измами 
във Варна 
разбуниха Естония
Стотици бизнесмени от 
балтийската република са 
били излъгани  
в морската столица  
на България, съобщи  
ежедневникът Aripaev, 
част от Bonnier Business 
Press

Компании ▶ 11
12 фирми се 
състезават за 
надзор на Лот 3   
До края на седмицата 
от Агенция „Пътна 
инфраструктура” обявиха, 
че ще бъде избран 
строителят на Лот 3, а в 
края на месеца трябва да 
бъде подписан и договорът

Държавата най-после 
забеляза търговията 
с изкуство. И въведе 
регулации, които 
според търговци и 
колекционери спъват 
бизнеса с художествени 
произведения ▶ 4-5

Мнения

Стана ясно, че ко-
мисията за защита 
на конкуренцията не 
откри банков картел. 
Не откри, а то лъщи от 
100 км. Мислят хората за 
прости. Защо са толкова 
големи лихвите в Бъл-
гария, и то във всички 
банки? 

crdlich 

ако няма картел, 
значи има общо банково 
регулиране или коорди-
нация през Министер-
ството на финансите 
или Българската народна 
банка. Това не е лошо, 
защото в противен 
случай щеше да има срив 
в банковия, финансовия и 
други сектори на българ-
ската икономика.

BOB

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 iPhone 4 под лупа. 
Стив Джобс пред-
стави официално 
първото устройство 

на Apple, което обиколи 
интернет седмици преди 
официалния си дебют. 
 

2Ще рекламират 
България като 
добра страна 
за инвестиции. 

Секторите, които се 
развиват най-добре, са 
строителството, услуги-
те, телекомуникациите и 
транспортът. 

3 Поляци инвестират 
75 млн. EUR в трети 
мол в България. Ком-
панията започна 

строежа на търговския си 
център в Бургас, строи и в 
Стара Загора и Варна.

Вече и без рейтинг останахме
Рейтингът на премиера 
Бойко Борисов е намалял. 
Това не е новина. Няма как да 
управляваш държавата в ус-
ловия на криза и оценката на 
обществото да остане непокла-
тима. Интересното тук обаче е, 
че Борисов започва да губи и 
единственото, което има - рей-
тинга си. Той спечели изборите 
не със силна икономическа 
програма или силен екип, а с 
харизма и медийно присъствие. 
Лошото, е че това е до време, и 
когато хората не усещат про-
мяната или подобрението, за 
което са гласували, си променят 
настроенията.  

Българите все по-малко се 
интересуват от политика и 
все повече от икономика. Тук е 
шансът Борисов да си възвърне 
загубеното доверие у избирате-
лите. Ключовите думи са три. 
Реформи, реформи и пак рефор-
ми. Ако обещаното преструкту-

риране в ключови сектори като 
здравеопазване, образование 
и социално осигуряване най-
накрая тръгне, има голям шанс 
българите да си върнат доверие-
то в него. 

От публикувано проучване 
на “Алфа рисърч” (за повече 
подробности четете на стр. 8-9) 
става ясно, че българите одобря-
ват запазването на равнището на 
ДДС и намаляването на разходи-
те на администрацията. Третото 
нещо, което хората приемат 
положително, са акциите на 
МВР. И докато първите две имат 
реален ефект за икономиката ни, 
шумно лансираните акции на 
полицията засега имат повече 
ПР ефект, отколкото някакви 
реални последици (като изклю-
чим конфликта между Дянков 
и Цветанов). Благодарение на 
акциите на МВР научихме, че у 
нас живеят всякакви същества 
- сладури, нагли, медузи, окто-

поди, перачи, трактори, пласти-
ките... списъкът може да бъде 
продължен до безкрай. Тези 
същества бяха вкарани зад ре-
шетките, за да не притесняват и 
плашат гражданите. Проблемът 
е, че едно по едно те започват да 
напускат ареста. Вчера един от 
“Наглите” беше пуснат. Какво 
ще стане, ако те отново изпъл-
зят на бял свят. Всичко ще си 
продължи постарому. А хората 
продължават да са песимистич-
но настроени за излизането на 
България от кризата. Нищо че 
финансовият министър Симеон 
Дянков през няколко месеца се 
опитва “да ги успокои”, че кри-
зата е свършила (и то още през 
май). Те не само че не го усещат, 
ами дори се страхуват икономи-
ческото положение у нас да не 
се влоши. Така че няма значе-
ние политиците какво говорят, 
важното е какво вършат. Дори 
и в Библията е написано, че “по 
делата ще ги познаете”.

Българите 
все по-мал-
ко се инте-
ресуват от 

политика и все по-
вече от икономика

коментар
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Газопроводи

цитат

Ако ще следваме сценария на 
Румъния и Гърция и ако през 

2011 г. държавата ще намалява заплати 
и пенсии, ние няма да участваме в това

Число на деня

3.34 
e оценката, която дават хората на кабинета “Борисов”, 

показва национално проучване на агенция “Алфа рисърч”
Подробности четете на стр. 8-9

▶

 Мартин димитров, съпредседател на Синята коалиция

Мога да ви уве-
ря, че МВР ще 

продължи да работи 
със същата моти-
вация, със същата 
резултатност, и съм 
убеден, че оценката, 
която ще се дава, ще 
бъде по-добра от 
тази, която беше 
дадена вчера от 
Дянков

 След срещата с турския президент абдула Гюл в анкара руският премиер 
Владимир Путин каза, че газопроводът “Син поток” вероятно няма да стига до 
израел както беше планирано по-рано    СнимкА reuters

▶

СТРАТЕГИЯ ЗА РАЗВИТИЕ 
НА ЕНЕРГЕТИКАТА В БЪЛГАРИЯ 

ДИСКУСИОНЕН ФОРУМ

Национална
сигурност

и енергетика

Развитие 
на държавната 

енергетика

Оценка на социално – 
икономическото въздействие 

на енергийните проекти

�� ЮНИ ���� Г., �.�� Ч. ХОТЕЛ „АРЕНА ДИ СЕРДИКА”, ЗАЛА АРЕНА
За информация и регистрация: ��/ ���� ���, ��/ ���� ��� и e�mail: mvarbanova@pari.bg

С подкрепата на: Медийни партньори:

Премиерът Бойко 
Борисов даде зелена 
светлина за медий-
ния спор между 
Цветанов и Дянков

Вътрешният министър об-
винява митниците, че не 
работят и не се справят 
с контрабандата, както и 
че връзките между мит-
ничари, контрабандисти 
и политици продължават. 
Финансовият министър му 
отговаря да не приказва, а 
да си върши работата. По-
сле се хвали, че е заловил 
рекордна контрабанда, като 
неколкократно повтаря, че 
акцията е извършена от 
митниците без съдействи-
ето на МВР. 

Вътрешният министър 
отговаря, че това не е ни-
каква контрабанда, защото 
стоката е била декларирана, 
и за сметка на това се хвали 

с няколко подобни акции. 
През цялото време двамата 
повтарят, че между тях ня-
ма конфликт. Накрая шефът 
им и премиер на държавата 
ги потупва по рамото и 
определя като здравослов-
на конкуренция взаимните 
обвинения в нередности. 

конструктивно...
Дни след началото на за-
дочния спор между фи-
нансовото и вътрешното 
министерство Бойко Бо-
рисов се самоназначи за 
рефер и обеща лично да 
обяви резултата и да каже 
кой от двамата министри 
е свършил по-добра рабо-
та. “Надпреварата между 
министрите е в полза на 
държавата. Конкуренцията 
е стимул. Те не говорят 
един срещу друг. Всеки си 
хвали службата и казва, 
че работи по-добре и е 
задържал повече, а аз ги 

Като луда 
надпревара

сумирам и накрая ще кажа  
кой е първи, кой е вто-
ри. Резултатите показват, 
че това е конструктивно”, 
беше коментарът на Бо-
рисов.

Проблемите 
оставали
По-рано вътрешният ми-
нистър Цветан Цветанов 
обяви, че въпреки твърде-
нията на Симеон Дянков, 
че митниците се справят 
добре, проблемите там ос-
тават. 

Мога да ви уверя, че МВР 
ще продължи да работи 
със същата мотивация, със 
същата резултатност, и съм 
убеден, че оценката, която 
ще се дава, ще бъде по-до-
бра от тази, която беше да-
дена вчера, допълни Цвета-
нов по повод репликата на 
Дянков, че “когато хората 
много говорят, явно нямат 
достатъчно работа”. 

 цветан 
цветанов,  
министър на 
вътрешните 
работи



Черен юни 
за бизнеса
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▶ Фирмите трябва да получат 1-2 седмици за отстраняване на пропуски в документите                            им, а не директно да им се отказва регистрация, каза 
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Подадох си финансовия 
отчет в Търговския регис-
тър още преди месец. Вър-
наха ми го, защото не съм 
прикачила документа за 
платена такса. Подадох го 
отново и пак платих 35 лв. 
Вече повече от две седми-
ци обаче документите ми 
не са обработени и няма да 
се учудя, ако пак получа 
съобщение, че трябва да 
ги подам отново.

Звучи парадоксално, но 
е истина. И това не трябва 
да се разглежда просто 
като частен случай, за-
щото до края на месеца 
има всички предпоставки 
да се превърне в масово 
явление. И това е само на-
чалото на проблема...

Къде сбъркахме
До края на юни се очаква 
около 200 хил. фирми да 
подадат своите годишни 
финансови отчети, като 
обикновено всички из-
чакват последния момент. 
През последните дни по-
стъпват средно по 3 хил. 
заявления на ден, което е 
два пъти над капацитета 
на служителите, отговаря-
щи за работата на Търгов-
ския регистър, признава 
в интервю за в. „Пари” 
Анастас Георгиев, изп. 
директор на Агенцията 
по вписванията. Миналата 
година се е стигнало до 
рекордното число от 30 
хил. заявления на ден. Та-
зи година служителите са 
по-малко, останали са без 
допълнителни възнаграж-
дения, а обемът на работа 
не спада. През предход-

ните месеци успявахме да 
се произнесем до няколко 
дни, а сега едва успяваме 
да спазим 14-дневния срок 
за произнасяне, признават 
служителите в агенцията. 
Те споделят, че опреде-
лено се опасяват от по-
големи забавяния, но на-
деждата им е, че поне до 
края на юли ще успеят да 
изплуват от документите, 
които продължават да по-
лучават.

Страничният ефект
Ако една фирма подаде 
отчета си в срок, тя ще си 
спести глоба от до 3 хил. 
лв. Дори и да й се обрабо-
тят документите със закъс-
нение, това не е чак толко-
ва фатално. Проблемът е 
обаче, че покрай бума на 
финансови отчети се заба-
вя обработката на на други 
заявления. Документите 
се разглеждат според това 
кога са подадени и поради 
тази причина в момен-
та стотиците финансови 
отчети „затискат” други 
заявления като например 
за провеждане на общи 
събрания или назначава-
не на нови управители. 
Първото проваля бъдещи-
те планове на фирмите, а 
второто забавя оперативна 
работа като разплащането 
на месечните финансови 
възнаграждения на слу-
жителите. 

Мъгла над „сезона  
на събранията”
Вече се наблюдава вълна 
от отлагания на общите 
събрания при публични 

Бумът на 
финансовите отчети 
проваля „сезона на 
общите събрания”

Прекъснатата реформа

компании, с което „сезо-
нът на събранията” може 
да бъде провален. Това е 
периодът в края на юни, 
през който всяка година 
се провеждат регулярните 
сбирки на акционерите 
в дружествата. Вече са 
провалени събранията 
на големи компании ка-
то „Медийни Системи”, 
„Монбат”,  „Етропал”, 
„Захарни заводи”, „Биа-
нор Холдинг”, „Спарки 
Елтос” и др. При отказ 
за вписване те трябва да 
насрочат нова дата. Това 
не е чак толкова незначи-
телно, тъй като е свързано 
с допълнителни разходи 
за компаниите от около 
40-50 лв. Към този разход 
трябва да се добавят и 
парите, които се харчат за 
извънредните свиквания 
на управителния съвет 
или съвета на директо-
рите. В много компании 
участницте в колектив-
ните управленски органи 
получават възнагражде-
ния за всяко заседание. 
Като се добави и това, 
че в немалко компании 
юридическите услуги са 
изнесени към външни 
фирми, разходите нара-
стват значително.  

Къде е светлината
Много документи, бло-
киране на обработването 
на актуалните в момен-
та финансови отчети и 
на оперативните заявле-
ния - това е ситуацията. 
Изходът от нея е, ако се 
разработи самостоятел-
на „писта” или „опаш-
ка” само за финансовите 
отчети, смята Георгиев. 
Според него подобряване-
то на функционалността 
на регистъра е напълно 
възможно от техническа 
гледна точка. Проблемът 
е липсата на финанси-
ране. Това е причината, 
заради която регистърът 
не е реформиран вече от 

От една година 
развитието на 
функционалността на 
системата е блокирано

От старта на работата на 
Търговския регистър той 
непрекъснато се доработва 
и подобрява. За последно 
това се случва на 14 юни 
2009 г., преди близо една 
година, признават от Аген-
цията по вписванията. А 
нужда от промени има. На 
първо място във връзка с 
обработката на годишните 
финансови отчети на фир-
мите, но и не само.

Неспазените закони
Регистърът трябва да дава 
възможност в него да се 
регистрират европейски 
дружества, кооперации, 

обединение на такива дру-
жества и тяхното прео-
бразуване. Те са отдел-
ни правни форми, които 
създават възможности за 
концентриране на мулти-
национален капитал. „Това 
е предвидено в 3 регламен-
та, 1 директива и поне 4 
действащи български зако-
на. Досега вече трябваше 
да сме създали подобна 
възможност, но за съжа-
ление нямаме средства. 
В същото време вече има 
постъпили документи, ко-
ито не можем да приемем и 
обработим”, коментира за 
в. „Пари” изпълнителни-
ят директор на Агенцията 
по вписванията Анастас 
Георгиев. В началото на 
юни ведомството е подало 
проект по Оперативна про-
грама „Административен 

капацитет” и в момента 
очакват отговор. „Надявам 
се, че до края на годината 
ще успеем да се справим, 
тъй като за разработването 
на подобна функция на 
Търговския регистър са 
нужни само няколко месе-
ца”, казва Георгиев. 

Засичане  
на нередности
От агенцията смятат, че 
трябва да се подобри функ-
ционалността и във връзка 
с реализирането на адми-
нистративно-наказателна-
та отговорност. Част от 
работата на регистъра е 
именно да може да конста-
тира нередности, например 
ако не е спазен срокът за 
заявяване на някакво об-
стоятелство като смяна на 
управител и др.

Никога нищо няма да е сигурно
Дори и с ограничен 
достъп, все още ще 
може да се открива 
конфиденциална ин-
формация 

Достъпът до лични и конфи-
денциални данни за фирмите 
чрез Търговския регистър 
е един от най-важните про-
блеми от гледната точка на 
бизнеса. Обсъжданите в мо-
мента идеи за законодателни 
промени предвиждат да се 
въведе ограничен достъп до 
данните в системата. Дори 
и тогава обаче няма да има 
100% защита и предпазване 
от злоупотреби.

Невъзможното
Няма как във вече подадени 
документи да се заличават 
отделни данни, признават и 

от агенцията, и IT специали-
стите. Няма как едни доку-
менти да се заменят с нови, 
от законодателна гледна точ-
ка не е допустимо. Да, може 
да бъдат отстранени доку-
менти, които са подадени по 
погрешка и не се изискват 
за регистрацията на фирма-
та, като например фиша със 
заплатата на управителя, но 
не може да бъде скрит обра-
зецът от подписа му. 

Коментар
„До нас също достига ин-
формация, че някой някъде 
злоупотребява, но с кое ли 
нещо не е така. Злоупотре-
бите са много малък процент, 
ако изобщо имат процент. Те 
сигурно са десети и стотни от 
процента”, казва изпълнител-
ният директор на агенцията. 
„Публичността като цяло има 

по-скоро положителен ефект, 
защото можете да установите 
с кого се договаряте, да по-
гледнете годишните финан-
сови отчети и да се уверите, 
че дадено лице действително 
е това, за което се представя”, 
смята той.

„Общодостъпността и 
публичността на регистъ-
ра са неговите две основни 
предимства, не трябва да се 
засягат тези основни принци-
пи в работата му”, коментира 
депутатът от „Коалиция за 
България” Мая Манолова. 
Според нея фирмени краж-
би и злоупотреби е имало и 
преди. Трябва да се реагира 
превантивно, казва тя. Пред-
ложението й е управителят 
на фирмата да получава SMS, 
ако някой се интересува от 
данните му или се опитва да 
прави промени в тях.

една година. Бюджетът на 
Агенцията по вписванията 
не само бе свит с 15%, но 
тя открай време не полу-
чава и предвиденото в три 
закона - 25% от приходите 
от услугите да остават за 
нея, коментират оттам.

Няма пари,  
действайте
Пред в. „Пари” финансо-
вият министър Симеон 
Дянков бе категоричен, че 
държавата не може да оси-
гури нужното финансира-
не в условията на криза, 
и препоръча агенцията да 

използва възможностите 
на Оперативна програма 
„Административен ка-
пацитет” (ОПАК). Чрез 
програмата може да се фи-
нансира дори създаването 
на специализирано звено, 
което да се занимава само 
с обработката на финансо-
вите отчети в продълже-
ние на 2-3 месеца, както 
и да се осигури нужната 
му технологическа обез-
печеност, казва той.

По данни на агенция-
та тя има нужда от око-
ло 4.5 млн. лв., от които 
600-700 хил. лв. само за 

подобряване работата на 
Търговския регистър. В 
началото на юни тя вече е 
подала проект по ОПАК, 
но до получаване на отго-
вор може да се наложи да 
изчака три месеца, какъв-
то е законоустановеният 
срок. Отделно за разра-
ботване на технологични 
подобрения или създаване 
на специализирано звено 
също ще минат няколко 
месеца. Дотогава каквото 
е можело да се обърка, 
вече ще се е объркало...

Дарина Черкезова
Мирослав иванов
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Статистика
15 хил. души 
на ден ползват 
системата

 От 1 януари досега общо 
1.752 млн. лица са прави-
ли справки в системата 
на Търговския регистър, 
което е средно по 15 хил. 
души на ден, показва ста-
тистиката на агенцията 
по вписванията.

От началото на същест-
вуването на регистъра са 
разгледани повече от 950 

▶

▶

хил. заявления, като 140 
хил. от тях са били подаде-
ни по електронен път.

В началото само 5% от 
заявленията до регистъра 
са подавани по електронен 
път, а сега делът им дос-
тига и до 30% в различни-
те периоди на годината.

През 2009 г. са разгледа-
ни общо 421 хил. заявления, 
като по по-малко от 10% 
от тях са постановени 
откази. 

От общия брой на отка-
зите по-малко от 1% са 
отменени от съда. 

▶

▶

▶

Интервю Анастас Георгиев, изпълнителен директор на Агенцията по вписванията

Агенцията по вписванията: 
Едва крепим положението
Нужни са поне 
700 хил. лв. за 
подобряване на 
функциите на 
Търговския регистър

 Господин Георгиев, съ-
ществува ли риск от за-
бавяне на обработката 
на документите, които 
постъпват в Търговския 
регистър, заради пода-
ването на финансовите 
отчети на компаниите 
през юни?

- Действително работата 
на Агенцията по вписвани-
ята в момента е доста нато-
варена. През тази година и 
конкретно в този момент се 
наслагват три процеса. В 
момента е актуално подава-
нето на годишните финан-
сови отчети, което е значи-
телна по обем работа с кам-
паниен характер. Очакваме 
да получим около 200 хил. 
годишни финансови отчета. 
Успоредно с това трябва да 
продължи процесът на пре-
регистрация на търговците. 
До този момент са се прере-
гистрирали малко повече от 
240 хил. търговци, а общият 
им брой е 1.2 млн. Третият 
процес е рутинният, свързан 
с обявяване на събрания, на 
нови регистрации, промени 
по партидите на търговците 
и т.н. Обемът на тази работа 
през годината е около 150 
хил. заявления. 

При най-добра органи-
зация и максимално нато-
варване на длъжностните 
лица ние сме в състояние 
да обработим по 1600-1800 
заявления на ден. Сега, в 
началото на юни, постъпват 
по 3-4 хил. заявления днев-
но, т.е. нашите капацитети 
и възможности са надхвър-
лени двукратно. До този 
момент нямаме забавяне, 
но едва крепим спазването 
на 14-дневния срок за про-
изнасяне. През оставащите 
три седмици обаче до края 
на кампанията тук ще се 
извият опашки и вероятно 
ще изтървем сроковете в 
последна сметка. Надявам 
се, че през втората поло-
вина на юли ще успеем да 
обработим планините от 
документи и да се върнем в 
рамките на законоустанове-
ните срокове.

 Според IT специали-
сти един от големите 
проблеми за натрупва-
нето на документи е, че 
голяма част от тях се 
подават на гише, а не 
онлайн. Какво показва 
статистиката? Нужни 

▶

▶

Снимки емилия кОСТадинОВа

ли са допълнителни сти-
мули за подаването на 
документи онлайн?

- Към настоящия момент 
постъпването на документи 
по интернет е около 21% 
от общия брой документи. 
От началото на годината 
към момента процентът в 
различните периоди варира 
между 18 и 21%. Данните 
от миналата година показ-
ват, че през кампанийния 
период, свързан с подаване-
то на финансовите отчети, 
е достигнат дял от 33% 
на подадените онлайн до-
кументи, което е отличен 
резултат. В държави, които 
са водещи в технологично 
отношение, като например 
Германия, документите, по-
дадени през интернет, са с 
дял от около 10-15%.

Таксата за подаването на 
документите онлайн е с 
30% по-ниска, като това е 
въведено през 2008 г. По-
ощрявам идеята за допъл-
нителното й намаляване 
и смятам, че е възможно. 
От една страна, това ще 
стимулира търговците, но 
трябва да си даваме сметка 
и че агенцията има нужда 
от средства, за да поддържа 
живи системите на Търгов-
ския регистър. С ограни-
чаването на бюджетните 
разходи ние на практика 
втора година поред не ин-
вестираме в поддръжка-
та на системите и в някой 
момент те ще започнат да 
издъхват. 

 С кои от нещата, кои-
то предлагат работода-
телските организации за 
промяна в работата на 
регистъра, сте „за” и за 
кои сте „против”?

▶

В начало-
то на юни 
постъпват по 

3-4 хил. заявления 
дневно, нашите ка-
пацитети и възмож-
ности са надхвърле-
ни двукратно

- За техните предложения 
научаваме от медиите, при 
нас не са постъпили офи-
циални предложения. Ни-
кой не е поискал и нашата 
позиция по въпросите. Към 
нас отношението в случая е 
малко като обект, а не като 
субект. 

 Какви са вашите пред-
ложения за реформи?

- В момента ние се бо-
рим с нещо съвсем прос-
то - искаме да се създаде 
възможност годишните 
финансови отчети, които 
създават известни затруд-
нения на агенцията и на 
гражданите, да се разглеж-
дат в една самостоятелна 
пътека или писта. Да не 
се получава така, че те да 
са пречка за преглеждане-
то на другите документи. 
Сега подадените годишни 
финансови отчети, образно 
казано, „подпират” оста-
налите документи, свър-
зани например със смяна 
на управителя, обявяване 
на общо събрание и т.н. 
Всички документи се пре-
глеждат по реда на тяхното 
постъпване. Няма как да се 
прегледа точно определен 
документ, защото е много 
спешен и бърз. Никой не 
може да предреди други. 
Така като се задръсти сис-
темата с годишни финан-
сови отчети, промяната на 
управител трябва търпели-
во да изчака. Това означава, 
че един управител няма да 
може да пусне заплатите на 
служителите в компанията 
например. Няма да може 
да направи и много други 
неща. Ще се създадат неу-
добства за фирмите.

от каква сума има 
нужда агенцията, за да 
подобри работата си?

- Агенцията има нуж-
да още от поне 4.5 млн. 
лв., за да може да работи 
нормално. Ако желаем да 
изпълним програмата си, 
която сме си заложили още 
от миналата година, само 
за Търговския регистър са 
ни нужни около 600-700 

▶

▶

хил. лв. 
По закон се предвиждат 

25% от приходите на аген-
цията във връзка с всички 
регистри, които поддържа, 
да се възстановяват, за да 
се използват за развитие 
на материалната база и за 
допълнително стимулиране 
на служителите. Това обаче 
никога не е било факт. 

 Един от коментарите, 
които предполагам, че 
ще възникне, е - имате 
финансови проблеми, и 
то още отпреди година, 
но за сметка на това 
агенцията си сменя сгра-
дата, вместо да инвес-
тира в подобряване на 
системите.

- Двете неща не са отно-
сими едно към друго. По-
добре ли е било агенцията 
да бъде под наем и да плаща 
високи суми за далеч не тол-
кова функционални условия 
и помещения. Тази сграда е 
проектирана, за да отговори 
дори в структурно отноше-
ние на нуждите на агенция-
та. Тя разполага с прекрасни 
архиви, които за съжаление 
не сме оборудвали все още, 
но те са сеизмично устой-
чиви, с постоянна влажност 
на въздуха и температура, 
условия за правилното съх-
ранение на документите. 
Освен Търговския регистър 
агенцията води и съхранява 
актовете за недвижима соб-
ственост, конкретно тук се 
държат актовете за недви-
жима собственост на цяла 
София и околностите и се 
пазят повече от 100 години. 
Не е лошо това, че агенци-
ята е в добра и съвременна 
сграда. 

Това са отношения, които 
са възникнали между Ми-
нистерството на правосъди-
ето и строителя на сградата, 
ние сме само ползвател на 
тези взаимоотношения. Ин-
веститор и страна по този 
договор е Министерството 
на правосъдието. Ние сме 
си със старото оборудване 
и предмети. Не е купен и 
един нов стол дори. 

Дарина Черкезова

▶

Адвокати: Кредиторите 
да поемат ликвидацията
Има идея да се огра-
ничи достъпът на 
услугите в държавата 
за фирми, които не са 
се пререгистрирали

Кредиторите може да пла-
щат за ликвидацията на 
фирмите, които не са се 
пререгистрали до края на 
годината. Това предлага 
Георги Събев, управляващ 
съдружник в адвокатско 
дружество „Събев и съ-
дружници”. Според него 
те имат интерес това да се 
случи, а и по този начин 
ще се спестят разходите 
на държавата за служеб-
ни ликвидатори, които по 
последни данни възлизат 
на 450 млн. лв. Едва ако 

няма кредитори, които да 
финансират ликвидацията, 
процесът може да се из-
върши по служебен път за 
сметка на държавата. 

На фирмите, които не 
са се пререгистрирали до 
края на годината, трябва 
да се ограничи достъпът до 
услуги в държавата, казва 
Събев. Според него това ще 
е стимул за някои компании 
все пак да се пререгистри-
рат, за други да се обявят 
доброволно в ликвидация, 
за трети да ускорят раз-
решаването на вътрешни 
конфликти и започнати съ-
дебни дела, а за четвърти, 
които няма да реагират по 
никакъв начин, ще трябва 
да се пристъпи към слу-
жебна ликвидация.

13.5
▶ млн. лв. е бюджетът на 
агенцията по вписвани-
ята, като в тази сума се 
включват разходите за 
заплати на служители-
те, средства за капита-
лови разходи и средства 
за издръжка
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Държавата не е под-
готвила нито един 
жп проект по програ-
ма Транспорт

България сериозно изостава 
в модернизацията на же-
лезопътния си транспорт и 
в резултат на това по 70% 
от мрежата ни влаковете 
се движат с ограничения в 
скоростта. През 2008 г. у нас 
над 25% от междуградските 
влакове и 20% от междуна-
родните са имали рекордно 
забавяне от 30 минути до 
един час. По този показател 
сме страната с най-бавни 
влакове в Европа.

Данните бяха оповестени 
от представители на фирми 
от железопътната индус-
трия, които наскоро са се 
обединили в асоциация. 

Слаба активност
Въпреки лошото състояние 
на жп мрежата страната ни 
до момента не е кандидат-
ствала с нито един проект за 
финансиране от оперативна 
програма „Транспорт”, твър-
дят от асоциацията. Ини-
циативата трябва да дойде 
от Националната компания 
„Железопътна инфраструк-
тура”, защото само тя мо-
же да бъде бенефициент на 
подобни средства. Липсата 

България е с най-бавните влакове в Европа

Европейската комисия е 
притеснена от икономиче-
ските данни за България 
и затова ще прати мисия 
у нас. Това каза в Брюксел 
еврокомисарят за валутно-
икономическите въпроси 
Оли Рен. Имаме опасения 
относно представената от 
България статистика и въз-
намеряваме да изпратим 
скоро представители на ко-
мисията, уточни Рен. 

Проверка на Евростат не 
ни притеснява, нито изне-
надва, казаха от пресцен-
търа на Министерството 
на финансите. Тази мисия 
е очаквана още след обя-
вяването на актуализира-
ните данни за бюджетния 
дефицит на страната. Въз-
можността такава мисия да 
дойде у нас беше обявена от 
министър Симеон Дянков 
още преди да бъде одобрена 
Конвергентната програма на 
България, уточниха от фи-
нансовото министерство. 

Според зам.-министър 
Ана Михайлова, която взе 
участие в заседанието на 
ЕКОФИН в Люксембург, 
което приключи днес, стра-
ната ни не е била тема от 
дневния ред на финансови-
те министри.

Първи 
България е първата страна 
от Европейския съюз, в коя-
то ще бъде изпратена мисия 
на Евростат. Тя ще проверя-
ва данните за бюджетния 
дефицит, външния дълг и 
другите основни макро-
икономически показатели, 
както и дали прогнозите на 
българското правителство 
са коректни. Така у нас за 
първи път ще се приложи 
механизмът за сигурност 
в еврозоната и ЕС, който 
беше приет от финансо-
вите министри в понедел-
ник късно вечерта. Ще има 
проверки и в останалите 
страни от ЕС. 

Ефект на доминото
Гърция, която изпадна 
в тежка финансова кри-
за заради поправянето на 
фискални и макроданни 
изправи на нокти целия 
Европейски съюз. Това е и  
причината от ЕКОФИН да 
предприемат строги мерки 
по отношение статистиче-
ските данни, които ходават 
всички страни от обединена 
Европа. За съжаление обаче 
проблемът не е само в юж-
ната ни съседка. По-големи-
те притеснения са свързани 

Брюксел се усъмни в 
българската статистика
Еврокомисията праща мисия на Евростат в България, за да 
провери фискалните показатели 

с огромните дефицити на 
Португалия, Италия и Ис-
пания. Реално проблемът 
на Евросъюза не е Гърция, 
тъй като нейният БВП е 
едва 3% от този на целия 
ЕС, а е Испания. Нейната 
икономика е достатъчно 
голяма, за да създаде се-
риозни трусове в голямото 
европейско семейство. 

След дъжд качулка
Тъй като повечето страни в 
ЕС (с изключение на Шве-

ция, Естония и Финлан-
дия) имат свръхдефицити, 
Еврокомисията трябваше 
да предприеме мерки за 
ограничаването им и за-
това повечето страни ги 
заплашват глоби, ако не 
успеят в следващите 1-2 
години да удържат финан-
сите си. С проверката на 
постъпващата статистика 
в Евростат ЕК цели да се 
избегне изкривяването на 
информацията и в бъде-
ще. 

Реалността показа, че ев-
ропейските държави няма 
как и да си имат доверие. 
Всичко отсега нататък ще 
бъде подлагано на детайлен 
анализ и данните ще се гле-
дат под лупа, коментираха 
икономисти. Лъжата вече 
няма да се толерира.

Председателят на Феде-
ралния резерв на САЩ Бен 
Бернанке каза пред ABC 
News, че в момента ев-
ропейските политици се 
опитват да предотвратят из-

падането в неплатежоспо-
собност на Гърция, както и 
на някои други европейски 
страни. Той допълни, че 
въпреки огромния финан-
сов пакет, който е одобрила 
Европа, все още глобалните 
инвеститори не са убедени, 
че ситуацията е напълно 
овладяна. 

Подробности за новия Европейски 
фонд за финансова стабилност 

четете на стр. 10

Биляна вачева

жп линията на Дунав мост 
II. С неясно финансиране е 
модернизацията на линията 
Пловдив - Бургас. 

В търговете по ИСПА 
български компании нямат 
възможност да участват. 
Ние сме изолирани дори 
от поддръжката на новите 
линии, казва Стойчева.

Лобиране
В същото време в Европа е 
започнало изграждането на 
обща система за управле-
ние и контрол на влаковете. 
Това е най-приоритетни-
ят проект в областта на 
транспорта в ЕС, в който 
България все още не се е 
включила. А у нас 42% от 

жп мрежата е част от петте 
европейски транспортни 
коридора.

Амбицията на асоциа-
цията е да подтикне пра-
вителството да изработи 
бизнес план за развитието 
на жп транспорта у нас, с 
който да кандидатства за 
еврофинансиране. Нашата 
асоциация вече е член на 
европейската UNIFE, в коя-
то са представени големите 
европейски производители 
от жп индустрията. Това 
ни дава възможност както 
да лобираме пред Брюксел, 
така и да се кооперираме с 
големите компании в бран-
ша, казва Дурчев. 

Мила Кисьова

на капацитет в НКЖИ и на 
държавна политика за раз-
витието на жп транспорта 
в България е причина за 
слабата активност. От това 
губят частните фирми, които 
се занимават с проектиране, 
производство и инсталиране 
на железопътна автоматиза-
ция, сигнални системи и те-
лекомуникация, казва проф. 
Никола Дурчев, председател 
на асоциацията и управител 
на „Балкантел” ООД.

всичко се прави  
на парче
Не става въпрос за изгражда-
не на нови линии, България 
има относително гъста жп 
мрежа - 0.30% на киломе-
тър, обясни Нели Стойчева, 
генерален директор на „Ин-
фракеар” АД. Железопът-
ната осигурителна техника 
у нас е правена между 1965 
и 1985 г. и вече изчерпва 
живота си, каза Стойчева. 
За последните 17 години са 
подменени само 6 гарови 
сигнализации.

Фирмите от сектора се 
оплакват, че всичко се прави 
на парче, без да се мисли да-
ли отделните отсечки имат 
съвместими системи за уп-
равление на движението на 
влаковете. В момента с пари 
по ИСПА се строи жп лини-
ята Пловдив - Свиленград и 

Още 32 земеделски 
проекта ще  
получат субсидии
До две седмици 
одобрените канди-
дати по Мярка 121 
„Модернизиране на 
земеделските стопан-
ства” ще подпишат 
договори за изпълне-
ние на проектите

Нови 32 земеделски проек-
та  от приетите през мина-
лата година по Мярка 121 
„Модернизиране на земе-
делските стопанства” по 
Програмата за развитие на 
селските райони 2007-2013 
г. получиха одобрение, съоб-
щиха от Държавен фонд „Зе-
меделие”. До две седмици 
фондът ще покани одобре-
ните кандидати да подпишат 
договори за изпълнение на 
проектите.

инвестиции
Общата стойност на ин-
вестициите по всички 32 
проекта е 19.9 млн. лв. 
Субсидията, която ще бъде 
изплатена на кандидатите 
след изпълнение на про-
ектите, възлиза на 8.3 млн. 

лв. Инвестициите, за които 
кандидатстват земеделски-
те производители по тези 
проекти, предвиждат по-
купка на земеделска техни-
ка и машинно оборудване, 
създаване на оранжерии и 
ферми за производство на 
краве мляко, изграждане 
на ферма за отглеждане 
на охлюви, закупуване на 
посадъчен материал, произ-
водство на биотор и др.

Национални  
доплащания
Националните доплащания 
към европейските субсидии 
за единица площ ще са в 
размер на 10 лв. на декар, 
съобщи вчера министърът 
на земеделието и храните 
Мирослав Найденов. Об-
щата сума, която ще бъде 
изплатена на земеделските 
производители, е в размер 
на 290 млн. лв., а плащани-
ята ще започнат от 1 януари 
2011 г., каза още Найденов. 
Според Найденов плащането 
ще се извърши следващата 
година, за да не се увеличи 
дефицитът в бюджета.

Радослава Димитрова 

 Проф. Никола Дурчев оглави Асоциацията по желе-
зопътна автоматизация, сигнализация и индустрия
▶

 България е първата страна от Европейския съюз, в която ще бъде изпратена мисия на Евростат, каза 
еврокомисарят за валутно-икономическите въпроси оли Рен               снимка BloomBerg

▶
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Военното министерство отказва 3 хеликоптера
Произведените и 
доставени  
летателни  
машини обаче 
трябва да бъдат 
платени

Военното министерство е 
готово да се откаже от дос-
тавката на 3 хеликоптера 
“Пантер”, които трябва да 
бъдат за военноморските 
сили. 

Това съобщи Аню Ан-
гелов, който присъства на 
отварянето за граждани на 
парка при Военната акаде-
мия “Г. С. Раковски”. 

Това е вариант за спес-
тяване на разходи при 
положение, че финансо-
вият министър Симеон 
Дянков обяви, че Минис-
терството на отбраната 
ще получи допълнителни 
300 млн. лв. от актуали-
зацията на бюджета, ако 
договорът с “Юрокоптер” 

бъде ревизиран. 

Произведено  
и получено
От 12 вертолета “Кугър”, 
които са поръчани за воен-
новъздушните сили, 11 са 
доставени, а последният 
е произведен, но не е по-
лучен. От 6 хеликоптера 
“Пантер” само 3 са доста-
вени. Вариантът е ведом-
ството да се откаже от оста-
ващите три “Пантер”-а. 

“Ще се откажем от това, 
което не е произведено 
и доставено, но трябва 
да се разплатим за вече 
произведените машини”, 
обясни Аню Ангелов.

За вторите три хели-
коптера “Пантер” аван-
сово са внесени 60% във 
френската банка Сосиете 
Женерал. С тези средства 
може да се доплати за по-
следния вертолет и трите 
хеликоптера, които вече 
са доставени, обясниха от 
военното министерство. 

Уловката
Преди време министър Аню 
Ангелов обясни, че през 
2006 г., когато е сключен до-
говорът със Сосиете Жене-
рал, страната ни е заложила 
240 млн.  EUR като депозит. 
Тогава той обясни, че банка-
та тегли от тези средства и 
ги превежда на производи-
теля, тъй като МО през 2009 
и 2010 г. не е изплатило 
изцяло стойността на доста-
вените хеликоптери. 

Договорът е така напра-
вен, че министерството не 
може да въздейства на те-
гленето от депозита. Така 
например миналата година 
за трите хеликоптера са из-
теглени 76 млн. лв. и тези 
средства са утежнили бю-
джета на министерството. 
Министерството на финан-
сите намали бюджетът на 
военното ведомство с тази 
сума. Според Ангелов така 
се застрашава издръжката 
на армията ни. 

Красимира Янева

Близо 33 млн. лв. са 
разплатени по ОП 
“Конкурентоспособност”

До края на годината 
трябва да започнат над 
12 нови процедури по 
програмата

Към юни тази година са 
разплатени 32.9 млн. лв.  
по оперативна програма 
“Конкурентоспособност”, 
съобщи икономическият 
министър Трайчо Трай-
ков. Около 95% от плаща-
нията са извършени след 
юли 2009 г., обясни ми-
нистърът, с което имаше 
предвид, че са изплатени 
от новото правителство. 
Според данните това е 20 
пъти увеличение в сравне-
ние с предишния период. 
В процес на изпълнение 
са 601 договора, по които 
безвъзмездната финансова 
помощ е 355 млн. лв. Общо 
средствата по оператив-
ната програма са над 1 
млрд. лв. 

Нови програми
До края на годината ми-
нистерството планира още 
нови процедури по осите 
за иновации и за повиша-
ване на ефективността на 

фирмите. Планира се за-
почването на проекти по 
оста “Финансови ресурси 
за развитие на предприяти-
ята”. От миналата седмица 
се набират и предложения 
за модернизация на големи 
фирми, за което са пред-
видени близо 59 млн. лв. 
Общо стойността на проек-
тите по програмата трябва 
да достигне 665 млн. EUR.  

оптимизиране
До края на годината се  
очаква да започне изпъл-
нението по обявената през 
март обществена поръчка 
по подобряване на процеса 
по управление и изпълнение 
на оперативната програма 
“Конкурентоспособност”. 
За да се ускори усвоява-
нето на евросредствата, 
насоките за подготовка на 
документите и критериите 
за оценка на проектите на 
бизнеса вече се обявяват 
с откриването на проце-
дурите. Документите на 
фирмите се проверяват при 
подаването им, като пропу-
ските може да се поправят 
до седем дни. 

Филипа Радионова

сряда 9 юни 2010  pari.bg

 военният министър Аню Ангелов (вторият от ляво на дясно) се отказва от три 
хеликоптера "Пантер". Той посети парка на военната академия "Г. С. Раковски", 
която беше отворена за граждани                     снимка марина ангелова

▶

 Трайчо Трайков представи новия зам.-министър 
Марий Косев (вляво), който ще отговаря за енерге-
тиката

▶

снимка емилия костадинова
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Доверието към 
управлението 
на ГЕРБ  
спада до 30%

Нарастващата критичност 
към работата на правител-
ството се отразява пряко и 
върху доверието към упра-
вляващата партия ГЕРБ и 
лидера й Бойко Борисов. 

За последните четири ме-
сеца електоралната под-
крепа за партията спада 
от 39 до 30%, а на лидера 
й Бойко Борисов - от 51 
до 40%. Това съобщи Ге-
новева Петрова, изпълни-
телен директор на „Алфа 
рисърч”. Данните са от 
национално представител-
но проучване, направено 
от 28 май до 3 юни сред 
1200 пълнолетни българи 
от цялата страна. 

Разочарованите
Според изследването поч-
ти година след началото 
на новото управление до-
верието си от ГЕРБ отте-
глят социалните слоеве, 
чиито икономически перс-
пективи, жизнен стандарт 
и бизнес зависят от реа-
лизирането на заявените, 
но реално неосъществени 
реформаторски политики. 
Партията губи значителна 
част от привържениците си 
в по-големите градски цен-
трове и сред икономически 
активното население. Спа-
дът е от 46 на 34%. Едва 

почти една трета от висо-
кообразованите подкрепят 
ГЕРБ, при положение че 
преди те са били 40%. 

От 48% подкрепата на 
частния бизнес е спаднала 
на 32 на сто. Докато обаче 
управляващите страдат от 
липсата на ясни и устойчи-
ви политики, останалите 
партии страдат от липса 
на будещи личности, които 
да печелят доверие. Към 
момента нито една поли-
тическа сила не успя да 
акумулира в своя полза за-
силващата се критика към 
начина на управление. 

отборът „Борисов”
Най-успешен министър е 
Цветан Цветанов, който за 
четири месеца прибавя още 
12 на сто към своя рейтинг. 
След него са Росен Плев-
нелиев, Симеон Дянков, 
Николай Младенов, Вежди 
Рашидов. Най-неодобря-
вани са новият министър 
на здравеопазването проф. 
Анна-Мария Борисова, То-
тю Младенов и Александър 
Цветков.

През призмата  
на кризата
„Всички събития започ-
ват да се преценяват през 
призмата на икономиче-

ската криза и икономи-
ческото благосъстояние, 
включително събитията 
в полицията”, посочи Бо-
ряна Димитрова от „Алфа 
Рисърч”. 

77% от запитаните одо-
бряват запазването на 
ДДС, 73% са съгласни, че 
трябва да се съкращават 
разходите в държавната 
администрация. Въпреки 
че акциите на МВР се полз-
ват с 68 на сто одобрение, 
те са достигнали тавана в 
генерирането на подкрепа 
за управляващите и фоку-
сът на вниманието започва 
да се насочва към това - 
какво се прави за промяна 
на наследените порочни 
механизми на управление, 
към противодействието на 
държавата в случаите, ко-
гато със законни средства 
се извършва незаконно об-
лагодетелстване. 

Грешките
56% от участвалите в анке-
тата обаче не са доволни от 
намаляването на средствата 
за издръжка на универси-
тетите, театрите и науч-
ни и културни институти. 
53 на сто са недоволни от 
управлението заради про-
блемите с издаването на 
документите за самолич-

Близо 77% съгласни със запазва-
нето на ДДС, 73% - „за” съкраща-
ване на държавните разходи 

За първото тримесе-
чие на годината инвес-
тициите намаляват със 
100% спрямо същия 
период на миналата 
година
През 2010 г. ще има нов 
спад на преки чуждестран-
ни инвестиции в България, 
показват данните на Виен-
ския институт за икономи-
чески изследвания. През 

миналата година преките 
чуждестранни инвестиции 
в България и Румъния са 
намалели наполовина спря-
мо 2008 г., посочват още 
от института. За първото 
тримесечие спадът им се 
е увеличил, като достига 
съответно 100 и 50%.

Данни
Най-засегнати от спад в 
чуждестранните инвести-
ции през 2009 г. са били 
новите държави членки на 
ЕС, посочват от института. 
Данните на Виенския инсти-
тут показват, че през 2009 
г. държавите от Източна и 
Южна Европа са получили 
два пъти по-малко преки 
чуждестранни инвестиции 
в сравнение с 2008 г. В края 
на 2009 г. инвестициите са 
58.54 млрд. EUR, година по-

рано са били 111.536 млрд. 
EUR, съобщиха от институ-
та. Така инвестициите през 
2009 г. в региона са намале-
ли до нивото от 2005 г.

Според данните на БНБ 
през първото тримесечие 
имаше отлив на чуждес-
транни инвестиции от Бъл-
гария. В края на март от 
страната бяха изтеглени 21.9 
млн. EUR, показват данните 
на централната банка.

Най-засегнати
Миналата година Чехия, 
Унгария, Литва и Латвия са 
получили по-малко от поло-
вината от чуждестранните 
инвестиции, които са били 
реализирани през 2008 г. В 
Словакия и Словения ин-
вестициите, които са били 
направени, са изтеглени и в 
края на предходната година 

притокът в тези страни е 
бил негативен. Най-малко 
засегнати от района на Из-
точна и Южна Европа са 
Полша и Естония. 

От Виенския институт за 
икономически изследвания 
посочват още, че по-малко 
засегнати от спад на преките 
чуждестранни инвестиции 
са държавите от Югоизточна 
Европа. В края на 2009 г. в 
страните от този регион са 
реализирани инвестиции за 
5.469 млрд. лв., а година по-
рано са били 8.636 млрд. лв. 
С около 1/4 спрямо стойност-
та през 2008 г. са намалели 
чуждестранните инвестиции 
в страните от Централна и 
Южна Европа. От института 
дори очакват леко възстано-
вяване на инвестиционния 
интерес в този регион.

Радослава Димитрова

През 2010-а ще има нов спад на чуждестранни инвестиции в България

Срещу бившия ди-
ректор на НАП са 
повдигнати четири 
обвинения 

Софийският градски съд 
даде ход на делото сре-
щу бившия директор на 
Националната агенция за  
приходите Мария Мургина. 
Тя е обвинена в две прес-
тъпни деяния по служба, 
принуда по отношение на 
данъчен служител и пода-
ване на декларация пред 
Сметната палата с невярно 
съдържание. Защитата на 
Мургина поиска делото да 
бъде върнато за втори път 
на прокуратурата, но съдът 
отказа.

Приятелски чадър
Мария Мургина подаде ос-
тавка като директор на НАП 
през февруари миналата 
година след скандал, при 
който ДАНС й отне допуска 
до класифицирана инфор-
мация. В мотивите си тя бе-
ше обявила, че причините 
са с 2% несъбрани приходи 
през 2008 г. Три месеца 
по-късно прокуратурата й 
повдигна обвиненията за 
действия, които са довели 

до източване на ДДС чрез 
покровителството на ви-
сши служители на НАП. 
Според данните Мургина 
е отговорна за разпъването 
на чадър над шестте фирми 
на приятеля си Владислав 
Христов, с когото живее 
на семейни начала. Според 
разследващите Мургина 
наредила на подчинени-
те да си затварят очите за 
данъчни или финансови 
далавери. 

Системен натиск
Друго обвинение е за при-
нуда заради оказван сис-
темен натиск над служи-
телка на агенцията, която 
Мургина принуждавала да 
напусне, защото отказва-
ла да си затваря очите за 
нарушения. При делото 
днес служителката се яви 
като граждански ищец. 
Милена Цолчовска поиска  
25 000 лв. граждански иск, 
но съдът допусна иска й 
само в частта за претърпе-
ните неимуществени вреди 
в размер на 20 000 лв. По 
делото във вторник като 
свидетели дадоха показа-
ния още две служителки 
на НАП.

Филипа Радионова

Започна делото  
срещу Мария Мургина

ност. Управляващите губят 
доверие и защото 41% не 
са съгласни с отмяната на 
забраната за пушене на об-
ществени места.  

Противоречив обществен 
отзвук има запазването на 
привилегията осигуровките 
на държавните служители 
да се плащат от държавата, 
като одобрението и неодо-
брението е приблизително 
еднакво.

▶ Тримата адвокати на Мария Мургина поискаха 
връщане на делото в прокуратурата, но съдът 
отказа  снимка марина ангелова

100
▶ процента е спадът на 
преките чуждестранни 
инвестиции в България 
в края на първото три-
месечие

Кога според вас 
България ще започне 
да излиза 
от икономическата 
криза? �в %�

Как се развива 
бизнесът ви/фирмата, 
в която работите? �в %�

Отношение към 
резултата от акциите 
на МВР �в %�

Доверие в лидери 
на партии �в %�
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До средата на годината

До края на годината

Следващата година

Не е ясно кога, ситуацията се влошава

Добре, кризата не се усеща

Имахме трудности, но вече ги преодоляваме

Негативно, ситуацията се влошава

Не мога да преценя

Имат реален ефект Имат чисто 
пропаганден ефект

Целят най�вече да 
предизвикат страх у хората

Бойко Борисов

Сергей Станишев

Иван Костов

Мартин Димитров

Волен Сидеров

Ахмед Доган

Яне Янев

Графика: Вихър Ласков

април ���� г.
юни ���� г.

февруари ���� г.
юни ���� г.

Източник: "Алфа рисърч"

▶ Според данните на БНБ в края на първото тримесе-
чие от България са изнесени чуждестранни инвести-
ции в размер на 21.9 млн. EUR                        снимка БоБи Тошев
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Държавата прави индустриална 
зона край Божурище
Министерствата 
трябва да подготвят 
дяловете си от друже-
ства за прехвърляне 
в консолидационната 
компания
Четири държавни имота с 
обща площ от над 1900 дка 
да бъдат апортирани в На-
ционалната компания „Ин-
дустриални зони”. Целта е 
да се създаде нова такава 
зона край Божурище. Пред-
ложението за прехвърляне-
то на терените от Минис-
терството на отбраната на 
дружеството ще бъде гла-
сувано на днешното заседа-
ние на Министерския съвет. 
Според анализи бъдещата 
зона има изключителен по-
тенциал за развитие, твър-
дят от правителството.

След прехвърлянето на 
земята държавното дру-
жество трябва да изгради 
инфраструктурата, за да 
може да се развиват висо-
копродуктивни и ориенти-
рани към износ производ-
ства. Община Божурище е 
избрана, защото е близо до 
София, както и до път Е-80, 
който свързва Белград и 
Истанбул.

Компанията „Индустри-
ални зони” беше създадена 
миналата година. Тя упра-
влява 6 зони. Половината 
от тях са готови - в Русе, 
Свиленград и Видин. Оста-
налите три - „Варна-запад”, 
„Карлово” и „Плевен” - все 
още се изграждат. Тези зо-
ни се правят върху земи, 

които са държавни. Целта 
е да се привличат чужди 
инвестиции.

Плажове - концесии
На днешното си заседание 
МС ще гласува и точка за 
приходите от 71 договора за 
концесии на морски плажо-
ве за 2009 г. Постъпленията 
в хазната по това перо са 8 
333 584 лв., показва годиш-
ният доклад на комисиите 
за контрол на концесиите. 
До края на миналата година 
са внесени 8 077 868 лв. 
Останалите 255 716 лв. са 
платени до 14 март т. г., като 
те са такси, лихви и неус-
тойки. Правителството ще 
получи и доклада с обоб-
щени резултати от контро-
ла върху изпълнението на 
концесионните договори, 
както и какви действия са 

предприели, за да отстра-
нят възникналите пробле-
ми при стопанисването на 
плажовете. Според коми-
сията за контрол плажовете 
през миналата година са 
стопанисвани по-добре в 
сравнение с 2008 г. 

Антикризисни
Очаква се днес правител-
ството да приеме и решение, 
с което да задължи минис-
терствата, които имат дя-
лове под 50% в различни 
дружества, да ги подготвят 
за прехвърляне в Държав-
ната консолидационна ком-
пания. Тя трябва да обедини 
всички такива акции, като 
след това те да бъдат при-
ватизирани. Това е една от 
антикризисните мерки на 
правителството.

Красимира Янева

Новият кръг  
на властта
42% от анкетираните смя-
тат, че разпределянето на 
близо половината от па-
рите на държавните пред-
приятия в банка с нисък 
пазарен дял, близка до де-
путат от ДПС, е симптом 
за формирането на нови, 
близки до властта и обла-
годетелствани от нея кръ-
гове. За 31% това е случай-

ност и сегашната власт не 
се облагодетелства. 

МвР
За полицейските акции мне-
нието е поляризирано. 46% 
от анкетираните смятат, 
че акциите на МВР имат 
реален ефект, а 45% - че 
са по-скоро пропагандни и 
неефективни. 9 на сто от по-
питаните смятат, че акциите 
целят най-вече да предизви-

кат страх у хората. 
 

Разведряването
През последните 4 месе-
ца са се увеличили песи-
мистичните очаквания на 
българите за излизането от 
кризата. 62% от анкетирани-
те смятат, че не е ясно кога 
ще дойде изходът, а през 
февруари обезнадеждените 
са били 53%. 

Красимира Янева 

Улеснява се подаването на  
декларацията за условия на труд
Счетоводни къщи и 
адвокатски кантори 
ще може да подават 
документа от името на 
работодателя

Годишните декларации за 
здравословни и безопасни 
условия на труд на фирмите 
вече ще може да се пода-
ват по електронен път от 
упълномощени лица, като 
счетоводни къщи, адвокат-
ски кантори и пр. Това става 
възможно с обнародвани-
те във вторник промени 
в Наредбата за формата, 
съдържанието и реда за 
подаване на декларацията 
по чл. 15 от ЗЗБУТ, съоб-
щиха от Главна инспекция 

по труда. Така се премахва 
досегашното ограничение 
документът да се подава 
по електронен път само от 
работодатели или техни за-
конни представители, които 
притежават универсален 
електронен подпис. 

Това улеснява много 
работодателите, защото 
практиката показва, че по-
вечето от тях се обслуж-
ват от счетоводни къщи, 
адвокатски кантори и др. 
Тези упълномощени лица 
вече ще може да подписват 
със своя електронен подпис 
декларацията от името на 
работодателя.

От ГИТ напомнят, че на-
ближава крайният срок - 30 
юни 2010 г., до който се 

подават тези декларации от 
всички работодатели, които 
през 2009 г. са имали нает 
персонал. През 2011 г., ко-
гато се декларират данните 
за 2010 г., работодателите 
ще може да се възползват от 
възможността за подаване 
само на уведомление, кога-
то няма промяна в обстоя-
телствата за дейността.

Мила Кисьова

И Бойко Борисов се закани 
на алкохолните гиганти
Премиерът се закани 
да ги проверява, до-
като целият бранш не 
излезе на светло

Седмица, след като МВР и 
НАП започнаха проверки 
на най-големите произво-
дители на алкохол у нас, и 
премиерът Бойко Борисов 
им размаха пръст. „Ще гоня 
производителите на алкохол 
докрай, докато не започнат 
да плащат всичките банде-
роли”, закани се Борисов. 
По думите му дотогава той 
няма да ги третира като 
производители и ще имат 
проблеми всеки ден.

Номерът  
не отговаря
Борисов уточни, че докато 
те не легализират цялата си 
продукция, всички опити 
на представители на алко-
холния бранш да се свържат 
с него ще са неуспешни. 
„Предайте им, че при който 
и да ходят да търсят връзка 
с мен, няма да намерят”, ка-
за премиерът. Той допълни, 
че ще ги покани в момента, 
в който бизнесът им стане 
100% чист. „Ако не, ще им 
затворя заводите, и то ско-
ро”, закани се премиерът. 

Борисов уточни, че при 
акциите от последните сед-
мици са заловени милиони 
кутии контрабандни цигари 
и бутилки алкохол. Произ-
водителите били заявявали 
стотици хиляди бандероли 
повече за следващите месе-
ци, каза Борисов.

операция „Акцизите”
Преди седмица МВР започ-
на операцията  „Акцизите”, 
насочена към контрабанда-
та на алкохол и продажбата 
на бутилки с фалшив бан-
дерол. Проверяват се най-
големите производители на 

алкохол у нас. Вътрешният 
министър Цветан Цветанов 
се закани, че ако се докаже, 
че големите са участвали в 
незаконни схеми, ще има 
отнемане на лицензи. Голя-
ма част от алкохола, който 
е произведен, е продаден. 
Количеството не е осчето-
водено, за да не се внесе 
ДДС в хазната, обясни Цве-
танов. От Агенция „Митни-
ци” уточниха, че операция 
„Акцизите” е продължение 
на тези от март и април, при 
които бяха разкрити голе-
ми количества нелегален 
алкохол.

Кога според вас 
България ще започне 
да излиза 
от икономическата 
криза? �в %�

Как се развива 
бизнесът ви/фирмата, 
в която работите? �в %�

Отношение към 
резултата от акциите 
на МВР �в %�

Доверие в лидери 
на партии �в %�
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46 45 9

До средата на годината

До края на годината

Следващата година

Не е ясно кога, ситуацията се влошава

Добре, кризата не се усеща

Имахме трудности, но вече ги преодоляваме

Негативно, ситуацията се влошава

Не мога да преценя

Имат реален ефект Имат чисто 
пропаганден ефект

Целят най�вече да 
предизвикат страх у хората

Бойко Борисов

Сергей Станишев

Иван Костов

Мартин Димитров

Волен Сидеров

Ахмед Доган

Яне Янев

Графика: Вихър Ласков

април ���� г.
юни ���� г.

февруари ���� г.
юни ���� г.

Източник: "Алфа рисърч"

▶ Фалшивите бандероли станаха причина за масови 
проверки на алкохолните гиганти снимка марина ангелова30

▶ юни е крайният  
срок за подаване на декла-
рацията по чл. 15  
от ЗЗБУТ

▶ Приходите от концесии на плажове за 2009 г. са  
8.3 млн. лв.                                               снимка емилия косТадинова
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ЕС затяга контрола върху еврозоната
Министрите от 
държавите с единната 
валута приеха 
превантивна програма 
с цел избягване 
на бъдещи кризи 
и успокояване на 
пазарите за момента

Финансовите министри на 
страните от еврозоната одо-
бриха в понеделник широк 
пакет от превантивни мерки 
срещу кризи. Сред мерките 
са създаване на специален 
паричен фонд като гаран-
ция срещу бъдещи сривове 
на пазарите, засилване на 
контрола върху статисти-
ческите данни, подавани от 
членовете на еврозоната, и 
одобряване на бюджета на 
всяка страна от ЕС, преди 
да бъде гласуван от местния 
парламент.

Очаква се приетите ре-
шения на срещата в Люк-
сембург да успокоят финан-
совите пазари и да върнат 
доверието в европейската 
валута.

Мерки
Министрите от 16-те страни 
с европейската валута гла-
суваха създаването на фонд 
със специална цел, в който 
ще бъдат вложени до 440 
млрд. EUR като евентуален 
заем, в случай че дадена 
страна изпадне в несъстоя-
телност, както стана с Гър-
ция. Средствата ще бъдат 
набирани от пазарите чрез 
емитиране на облигации, 
гарантирани от всяко прави-
телство от еврозоната. Стра-
ните членки се надяват тези 
средства никога да не влязат 
в действие, но наличието им 
ще разсее опасенията на па-
зарите. Председателят на ев-
розоната Жан-Клод Юнкер, 
който председателстваше 
срещата, обяви, че фондът 
ще започне да действа още 
този месец. 

По-голяма  
прозрачност
На срещата се постигна 
съгласие всяка страна от 
евроблока да предава своя 
проектобюджет шест месе-
ца преди да бъде гласуван 

в собствения й парламент. 
Проектът трябва да съ-
държа данни за очаквания 
икономически растеж, ин-
флация, приходи и разходи 
и да получи одобрението 
на ЕС. Идеята Брюксел да 
преглежда националните 
бюджети беше представена 
за първи път през май и 
тогава срещна опозиция от 
доста страни, включително 
Германия, Великобритания 
и Холандия. 

Контрол върху  
статистиката
След като стана ясно, че 
Гърция, а може би и Ун-
гария, са манипулирали 
подаваните статистически 
данни към ЕС, през март 
Европейската комисия ре-
ши да засили възможност-
ите за контрол от страна 
на европейската статис-
тическа служба Евростат. 
От агенция, която само за-
дава ограничен набор от 
въпроси, тя става орган, 
който има правото да изис-
ква подробна информация 
за националните сметки, 

САЩ е най-предпочитаната 
страна за инвестиране 

Два пъти се е уве-
личил броят на 
хората, които искат 
да вложат парите си 
там през следващата 
година  
САЩ изместиха Китай и 
Бразилия като най-пред-
почитан пазар за инвести-

торите, показва изследване 
на Bloomberg. Предприе-
мачите са готови да вложат 
парите си в американска-
та икономика, макар че 
рейтингът за одобрение 
на заетостта там е нама-
лял. Четирима от десет 
запитани са отговорили, 
че САЩ предлагат най-до-
брите възможности за ин-

вестиране през следващата 
година. Това е над два пъти 
повече от броя на хората, 
предпочели страната през 
октомври. 

Рейтинг
Америка е оценена като 
най-обещаващ пазар от 
39% от запитаните, след-
вана от Бразилия с 29%, 
Китай с 28% и Индия с 
27%. Последните три стра-
ни са част от така наре-
чената група на големите 
възникващи пазари БРИК, 
която включва и Русия. 
Русия е събрала само 6% 
предпочитания. В подоб-
на анкета, проведена през 
януари, Китай беше на 
първо място пред Брази-
лия. Мнението е, че САЩ 
са сред най-малко засег-
натите от дълговата криза 
в Европа. 

очаквания 
Два пъти повече инвести-
тори - 42%, смятат сега, 

че световната икономика 
върви назад, срещу 21% 
през януари. Най-песи-
мистично настроени от-
носно глобалното разви-
тие са предприемачите в 
САЩ - 58%, срещу 31% 
в Европа и 35% в Азия. 
Европейците са най-го-
лемите песимисти за своя 
район. Около 40% от тях 
смятат, че Европа ще про-
дължи да върви надолу, 
докато инвеститорите 
американци, песимисти 
за своята страна, са 21%. 
Само 9% от азиатските 
предприемачи твърдят, че 
страните им не вървят към 
подобрение. 

Инвеститорското до-
верие в американската 
икономика не отразява 
оценката им за президента 
Обама. Проучване показ-
ва, че неговият рейтинг, 
отразяващ одобрението на 
програмата му за заетост, 
е паднал до 51 от 60% през 
януари. 

Унгария прави 
съкращения
Действията на 
правителството 
целят успокоение на 
пазарите

Унгария започна мащабни 
фискални съкращения, за да 
успокои инвеститорите, че 
страната може да се справи с 
бюджетния си дефицит. 

Съкращения 
Плановете на новото прави-
телство включват въвежда-
нето на 16-процентен плосък 
данък върху доходите и 15% 
намаление на заплатите в 
държавния сектор, твърди на 
своя уебсайт водещият мес-
тен вестник Nepszabadsag 
от вчера. Кабинетът иска 
да въведе и десетократно 
увеличение на границите, 
в които се движат данъците 
за малките и средните пред-
приятия. Сега те плащат 
10-процентен корпоративен 
данък за доход до 500 млн. 
форинта на година, твърди 

вестникът, позовавайки се 
на неназован източник. Да-
нните се публикуват преди 
официалното им обявяване 
от министър-председателя 
Виктор Орбан пред парла-
мента вчера по обяд. 

Скок на износа
В същото време данните за 
април показват, че Унгария 
отчита търговски излишък 
за 15-и пореден месец. Той 
възлиза на 526.4 млн. EUR 
спрямо 653.3 млн. EUR 
през март, когато всъщ-
ност бе най-висок от яну-
ари 2001 г., сочат данни на 
статистическата служба в 
Будапеща. 

Причината за добрите ре-
зултати е нарасналото търсе-
не на стоки извън страната. 
Унгария разчита на еврозо-
ната, закъдето е предназна-
чен 60% от нейния износ. 
Продажбите за евроблока са 
нараснали с 21.4% на годиш-
на база, докато вносът се е 
увеличил с 20.4%.

И италианската столица въвежда нови данъци
Свитият бюджет на 
града заплашва да 
доведе до понижение 
на рейтинга му 

Не само държавите от евро-
зоната се борят с дефицити, 
съкращаване на разходите 
и падащи рейтинги. Това 
са проблемите и на итали-
анската столица Рим, една 
от 10-те най-посещавани 
туристически дестинации. 
Ето защо правителството на 
Берлускони възнамерява да 
въведе хотелска такса за 9-
те млн. туристи на година и 

по този начин да събере 500 
млн. EUR, които то отпуска 
всяка година на града като 
помощ заради дълга му от 
9.6 млрд. EUR. 

Мярка и резултат
Предлаганата сума е 10 EUR 
на нощ в петзвезден хотел, 
съобщи вчера в Рим Берлу-
скони на среща с най-голя-
мото италианско хотелско 
лоби Federalberghi. Очаква-
ният приход е към 100 млн. 
EUR. Според изчисления на 
организацията на потреби-
телите ADOC тази допъл-
нителна такса ще намали 

броя на туристите с около 
5% и общите приходи в ту-
ризма ще спаднат прибли-
зително със 70 млн. EUR.  В 
момента оценката на града, 
дадена от Standard&Poor’s, 
е А+, но тя е под заплаха да 
бъде намалена заради плано-
вете да се ореже държавната 
помощ, без да са предвидени 
други мерки за събиране на 
приходи, заявиха от рейтин-
говата агенция. 

Аргументи
Кметът на града Джани Але-
мано също защити данъка, 
като се обоснова с твърдени-

ето, че и други градове имат 
подобен налог. Ню Йорк 
например облага с 14.75% 
хотелските сметки, а Ам-
стердам и Барселона съот-
ветно с 5 и 7%. 

Данък “хотел” няма да е 
първото облагане на туристи 
с допълнителни налози във 
Вечния град. Миналата го-
дина беше въведена такса от 
50 евроцента за всеки, който 
иска да постави ръката си в 
Устата на истината, древна 
скулптура на езически бог, 
обезсмъртена във филма 
“Римска ваканция” с Одри 
Хепбърн. 

както и да изпраща мисии 
до страни, застрашени от 
отклонения от поставените 
норми. 

Санкции
Не беше отминат и въпро-
сът за наказанията за “не-
послушните” страни, кои-
то нарушават бюджетните 
правила. Те обаче може да 

бъдат само финансови, ка-
то например глоба от 0.5% 
от БВП на държава, чийто 
дефицит надхвърля прага 
от 3%, но не и нефинан-
сови, защото последните 
изискват промяна на до-
говора между страните в 
ЕС. Въпреки че и досега 
съществуваха санкции, 
няма наказана страна в 

цялата 11-годишна исто-
рия на еврозоната. 

“Досега бяхте санкциони-
рани, ако пресичахте чер-
вения светофар от 3% бю-
джетен дефицит, а сега ще 
бъдете наказвани и ако ми-
нете на жълто”, коментира 
новата линия на поведение 
председателят на ЕС Херман 
ван Ромпой. 

Според председателя на ЕС Херман ван Ромпой мерките, възприети от минист-
рите на еврозоната, целят превантивни действия срещу евентуален държавен 
фалит

▶

въпреки кризата в Европа повечето инвеститори не 
са песимисти за развитието на глобалната икономика
▶

снимка reuters

Рим търси начини за събиране на средства▶
снимки bloomberg
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Нови четири посредника са 
на път да върнат лицензите си 
Нови четири инвестици-
онни посредника са на път 
да върнат лицензите си за-
ради финансови затрудне-
ния. Това обяви Любомир 
Бояджиев, председател на 
Българската асоциация 
на лицензираните инвес-
тиционни посредници и 
член на СД на Българ-
ската фондова борса, по 
време на конференция 
за небанковия финансов 
сектор. През миналата го-
дина лицензите си върна-
ха ИП “КД Секюритис”, 
ИП “Бора Инвест” и ИП 
“ВИП-7”. 

Причини
Специалистите посочиха 
като причини за проблемите 
в небанковия финансов сек-
тор освен световната ико-
номическа криза, ниската 
ликвидност на Българска-
та фондова борса, липсата 
на атрактивни емитенти и 
забраната на Сребърния 
фонд да инвестира на бъл-
гарския капиталов пазар. 
Според Любомир Бояджи-
ев фондовата борса спря 
да осъществява основната 
си функция на финансово 
посредничество, като по 
тази причина пенсионните 
фондове са били принудени 
да инвестират над 100 млн. 
лв. в чужбина. 

Спасителна 
приватизация
“Преди около 10 години 
Българската фондова борса 
беше в същата дупка, като аз 
дори си спомням ден, в кой-
то оборотът беше едва 254 
лв.”, каза Иван Такев, изпъл-
нителен директор на БФБ. 
Той припомни, че тогава 
приватизацията на няколко 
дружества през борсата е 
била това, което е стимули-
рало търговията. И докато 
българските управляващи 
все още умуват да продават 
ли държавни дялове през 
БФБ, Полша е планирала 
през 2010 г. да осъщест-
ви борсови предлагания на 
държавни компании на об-
ща стойност 10 млрд. лв. 

“И това е единствената 
антикризисна мярка на пол-
ското правителство, а ние 
обсъдихме над 80 без ни-
какъв резултат”, коментира 
Бояджиев. Според участни-
ците в конференцията най-
подходящите дружества за 
качване на търговия на БФБ 
са “Булгаргаз”, “Булгар-
трансгаз”, “АЕЦ Козлодуй”, 
“Електроенергиен системен 
оператор”, ТЕЦ “Марица-
изток 2”, електроразпреде-
лителните дружества и др. 
Любомир Бояджиев каза 
още, че финансовият ми-
нистър Симеон Дянков и 

Смятаме 
да се 
опитаме да 

стимулираме 
привличането 
на маркет 
мейкъри поне 
по ликвидните 
позиции

Иван Такев, 
изп. директор на БФБ

Планирали сме срещи 
с потенциални нови емитенти
Българската фондова 
борса още в началото на 
годината представи своята 
стратегия за развитие 
на капиталовия пазар. 
Основните приоритети на 
БФБ до 2010 г. обхващат 
5 основни направления. 
Това са подобряване на 
инфраструктурата на 
пазара, корпоративното 
управление, привличане на 
нови емитенти и инвести-
тори, въвеждане на нови 
инструменти и ще рабо-
тим по информационните 
технологии. 
Подобряването на инфра-
структурата включва кли-
ринг на национално ниво, 
по-усилена работа с маркет 
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Слабата ликвидност на борсата е накарала пенсионните фондове 
да инвестират 100 млн. лв. навън

Инвестициите във взаимни 
фондове у нас са по-малко от 1% 
Изключително малък 
е процентът от населе-
нието в България, който 
инвестира в колективни 
инвестиционни схеми. 
За сравнение около 45% 
от семействата в САЩ 
инвестират във взаим-
ни фондове, като това 
обикновено са хора 
между 35 и 66 години. 
Освен това с напред-
ването на възрастта 
хората преминават към 
все по-консервативни 
колективни схеми. 

В Западна и Централ-
на Европа фондовата 
индустрия също е в много 
по-добро състояние, 

икономическият министър 
Трайчо Трайков подкрепят 
идеята за приватизация чрез 
БФБ на някои от компа-

ниите, но е необходимо и 
премиерът Бойко Борисов 
да даде съгласието си. 

Участниците на капита-

ловия пазар за пореден път 
обсъдиха и съдбата на Сре-
бърния фонд. Според тях, 
ако се даде възможност на 

фонда да инвестира в Бъл-
гария, това ще спомогне за 
развитието на пазара. 

магдалена Иванова

Цитат

Не може да чакаме 
безработицата да 

спадне до желаното ниво, за да 
започнем да вдигаме лихвите

 Бен Бернанке, председател на Федералния резерв на САЩ

онния фонд, както и осигу-
ряване на трансграничния 
клиринг и сетълмент. 

В България за разлика 
от други държави не е 
задължително всяка ком-
пания, която се листва, да 
има задължително маркет 
мейкър. Ние обаче смятаме 
да се опитаме да стиму-
лираме привличането на 
маркет мейкъри поне по 
ликвидните позиции. По 
отношение на привлича-
нето на нови емитенти сме 
планирали през третото и 
четвъртото тримесечие да 
се срещнем с компании, ко-
ито евентуално имат нужда 
от финансиране. 

Развитието 
на фондовата 
индустрия в 

България ще пре-
мине през вероятна 
консолидация и 
преминаване в уме-
рена конкурентна 
среда

Бончо Иванов, 
“ОББ Асет Мениджмънт”

2009 г. 4217% от БВП 
на страната, в Ирландия 
- 365% от БВП, във Фран-
ция - 64% от БВП, във 
Великобритания - 34% от 
БВП, в Унгария - 8.9% от 
БВП, в Полша - 5.17% от 
БВП, а в България едва 
0.56% от БВП. 

Според мен развитието 
на фондовата индустрия 
в България ще премине 
през вероятна консолида-
ция и преминаване в уме-
рена конкурентна среда, 
а след това ще последва 
поетапно възстановяване, 
ръст и цялостно секторно 
проникване при масовия 
инвеститор.   

БФБ спря да осъществява основната си функция на финансово посредничество, каза Любомир Бояджиев, 
председател на Българската асоциация на лицензираните инвестиционни посредници   СниМкА БОБи тОшев

▶

мейкъри, стимулиране на 
маржин покупките и къси-
те продажби, гарантиране 
на сетълмента и Гаранци-

отколкото в Европа. В 
Люксембург например 
инвестициите в колектив-
ни схеми достигат през 
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И „Елана холдинг” изплаща 
облигации с кредит
„Елана холдинг” стана по-
редното дружество, което 
погасява емисия облигации 
с кредит. От компанията съ-
общиха вчера, че са изпла-
тили предсрочно емисия 
дългови книжа. 

„Обратното изкупуване 
на облигационната еми-
сия е финансирано чрез 
средства на мажоритарния 
собственик в комбинация 
с дългосрочно банково 
финансиране, свързано с 
реализацията на проек-
та, който представляваше 
обезпечение на емисията”, 
обясниха за в. „Пари” от 
„Елана холдинг”.

Обезпечение
Облигационната емисия 

беше пласирана с цел из-
купуване на поземлен имот 
от 3840 кв. м в местността 
„Южен парк - II част” в Со-
фия. Сграда на този терен 
няма да има, тъй като там 
може да се строи само под-
земно, каза председателят 
на съвета на директорите на 
„Елана Финансов Холдинг” 
Камен Колчев. „Не комен-
тирам инвестиционните 

ни планове към момента”, 
добави той.

История
Същата емисия дългови 
книжа беше веднъж раз-
срочена от облигационе-
рите на „Елана холдинг”. 
В края на април миналата 
година по искане на компа-
нията държателите на дълг 
се съгласиха да удължат 
матуритета до 14 юни. По 
думите на Колчев пазарът 
на облигации не е свит и 
дори в момента може да се 
пласира емисия, но компа-
нията няма нужда.

Практика
Рефинансирането с кре-

дит обаче се превръща в 
новата мода на българския 
облигационен пазар. В края 
на миналата седмица дру-
га компания - „ФеърПлей 
Интернешънъл” АД, обяви, 
че изкупи цялата си емисия 
облигации от пазара. „Ще 
рефинансираме облигаци-
ите чрез банков кредит”, 
обясни за в. „Пари” Маню 
Моравенов, изпълнителен 
директор на дъщерното 

Тенденцията на рефинансиране 
чрез банков заем се засилва

дружество „ФеърПлей Ин-
тернешънъл” АДСИЦ. Спо-
ред Моравенов кредитът ще 
бъде по-евтин. 

Изплащане
По-рано през годината и 
„Метизи” рефинансира 
падежиращата си емисия 
корпоративен дълг също 
чрез кредит. Компанията 
трябваше да изплати 2 млн. 
лв.  главница и лихви. Спо-
ред отчета за тримесечието 
облигациите наистина са 
изплатени, но пък със съ-
щата сума се увеличават 
задълженията към банки и 
финансови институции.

Голяма част от падежи-
ращите емисии през след-
ващата година най-вероят-
но ще се изплащат точно 
по този начин, обясняват 
анализатори. Причината е 
в липсата на свежи пари, 
с които компаниите да из-
платят задълженията си, 
както и с поскъпналото 
финансиране чрез обли-
гации, което прави изда-
ването им икономически 
неизгодно. 

Мирослав Иванов

Компанията е  
вложила повече  
от 20 млн. EUR  
в центъра си за  
поддръжка у нас

Авиопревозвачът Lufthansa 
Group е заел пазарен дял 
от 20% в обема на всички 
извършени полети на летище 
София. Това съобщи Краси-
мир Пешев, член на съвета 
на директорите на „Летище 
София”, при отбелязването 
на 40 години от присъствие-
то на компанията в България. 
У нас в групата на Lufthansa 
Group оперират Lufthansa, 
Австрийските авиолинии и 
Swiss air. 

Център за поддръжка
Сумата, инвестирана в из-
граждането на центъра за 
поддръжка, поправка и осно-
вен ремонт Lufthansa Technik 
у нас, вече е достигнала 20 
млн. EUR. Той е съвмест-
но дружество с Bulgarian 
Aviation Gruop. Центъра об-
служва техниката не само 
в страната, но в държави 
от  Европа, Близкия изток и 
Северна Африка.

Статистика
През 2009 г. компанията 

Lufthansa Group е взела 1/5  
от полетите на летище София Компанията  

ще обжалва  
решението пред  
Върховния админи-
стративен съд 

Комисията за защита на 
конкуренцията глоби елек-
троразпределителното 
дружество EVN с 337 хил. 
лв. заради злоупотреба с 
господстващо положение. 
Дружеството е извършвало 
натиск над фирма с иска-
нето да изкупи електро-
провода й. 

Монополен натиск
Бургаската фирма „Яна” е 
получавала електричество 
по собствен електропро-
вод, свързан с подстанция 
на НЕК. За да пренася тока, 
EVN е плащала такса. От 
кореспонденцията между 
двете компании се вижда, 
че винаги при повдигнат 
въпрос от страна на „Яна” 
за плащане на цената за 
предоставен достъп през 
кабелния електропровод 
EVN насочва преговорите 
към стартиране на про-
цедурата за изкупуване и 
обвързва началото на пла-
щането на цената за достъп 
с началото на въпросната 
процедура по прехвърля-
не на собствеността върху 

енергийното съоръжение. 
Укоримостта на поведени-
ето на EVN следва от фа-
кта на неговото естествено 
монополно положение на 
съответния пазар, където 
„Яна” няма възможност 
за алтернативно присъе-
диняване към друга елек-
тротранспортна мрежа. 
Експлоатирайки господ-
стващото си положение, 
EVN се грижи в максимал-
на степен да удовлетвори 
своите претенции, се казва 
в съобщението на антимо-
нополната комисия.

Обжалване
EVN съобщи, че според 
компанията решението на 
КЗК е неправилно и че 
ще го обжалва пред Вър-
ховния административен 
съд. Дружеството посочва, 
че спорът с „Яна” е бил 
разглеждан и от ДКВЕР и 
според него регулаторът е 
отсъдил в полза на EVN. 
Това поражда противоре-
чие между решенията на 
два независими държавни 
органа, което не е в полза 
нито на страните в спора, 
нито допринася за общата 
бизнес среда в сектора”, 
коментират от електрора-
зпределителното друже-
ство.

Филипа Радионова

Антимонополната 
комисия глоби EVN

е превозила над 335 хил. 
пътници от и до България. 
Според данните на компа-
нията това е вторият най-
добър резултат от началото 
на работата й в страната. В 
момента в Lufthansa Group 
на европейско ниво са при-
съединени 10 авиокомпа-
нии, като не се планира 
присъединяването на нови, 
коментира Тамур Гудза-

ри-Пур, генерален мени-
джър на Lufthansa Gruop за 
Централна Европа. Според 
него сега компанията се е 
фокусирала върху пови-
шаването на качеството на 
услугата.

Нови предложения
От края на миналия ме-
сец компанията може да 
предложи на своите кли-

енти пътуване първа класа. 
Услугата става достъпна 
благодарение на новия 
самолет на Lufthansa. За 
летния сезон компанията 
предлага на пътниците си 
намаление на пакетните 
цени за пътувания, както и 
по-ниски стойности на би-
лети, включващи няколко 
пътувания.

Николета Цветкова
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 Пътуване без бордни документи и само онлайн чекиране предстои да се въведе 
като услуга за българските пътници от Lufthansa, заяви Тамур Гудзари-Пур  

     Снимка Емилия коСтадинова

▶

 Пазарът на облигации не е свит и дори в момента може да се пласира емисия, 
твърди Камен Колчев, председател на СД на „Елана Финансов Холдинг”

   Снимка марина ангЕлова

▶



13 фирми се 
състезават за Лот 4 от 
магистралата

Гръцката фирма “Актор” е 
избрана да строи Лот 3 от 
магистрала “Тракия”, съоб-
щиха от Агенция “Пътна 
инфраструктура”. Компани-
ята предложи най-ниската 
цена за строителството на 
участъка между Нова Загора 
и Ямбол с оферта от 111.6 
млн. лв. за близо 36-кило-
метровата отсечка.

Последна отсечка
Общо 13 пък са компании-
те, консорциуми и сдруже-
ния, подали документи за 
изграждането на Лот 4 от 
“Тракия”, стана ясно при 
отварянето на офертите в 
АПИ вчера. За изгражда-
нето на 49-километровата 
отсечка от Ямбол до Бургас 
е предвиден бюджет от 146 
млн. EUR, което означава 

таван от около 3 млн. EUR 
на километър. Председате-
лят на УС на АПИ Божи-
дар Йотов коментира, че 
всъщност очаква офертите 
на участниците да са за по-
ниски суми.

Участниците
Подалите документи по 
обществената поръчка са 
австрийската “Щрабаг”, 
обединение “Терна - Сие-
нит - Лот 4”, консорциум 
“Български автомагистра-
ли - Кабиле”, консорциум 
“Приморие-Евроасфалт”, 
“Актор”, “Азвирт”, “Ал-
пине бау” от Австрия, 
“Автомагистрали Трейс”, 
испанците от “Конструкси-
онес Рубау” заедно със ста-
розагорската “Пътстрой”, 
сдружение “Балканстрой 
- Гранит”, сдружение “Тра-
кия IV”, сдружение “АБ-
СКИ-Тракия Лот 4” и сдру-
жение “БТП - Агромакс”. 
Повечето от тях участваха 

и в търга за Лот 3. 

Новите играчи 
В надпреварата за Лот 4 се 
включва и словенско-ун-
гарският консорциум “При-
морие-Евроасфалт”. Нови 
имена са още азербайджан-
ската компания “Азвирт”, 
сдружението “АБСКИ-Тра-
кия Лот 4”, както и сдруже-
нието “БТП - Агромакс” с 
италианско участие.

Комисията с ръководител 
Десислава Стефанова ще 
разгледа техническите пред-
ложения в 45-дневен срок, 
след което ще бъдат отворе-
ни ценовите оферти.

Днес в Стара Загора се 
подписва Протокол 2а, с 
който реално се дава старт 
на строителството на  Лот 2 
от “Тракия” (Стара Загора 
- Нова Загора). Строителят 
на Лот 2 - “Автомагистрали 
Трейс”, е сред участниците 
и за изграждане на Лот 4.

Ани Коджаиванова

КомПАНии и ПАзАри     13    
Сряда 9 юни 2010  pari.bg

“Актор” ще строи  
Лот 3 на “Тракия” 

Започна изпълнението на втора 
фаза от „Каскада Среден Искър”

Борсовият оператор 
в Румъния предложи 
на инвеститорите 7.67 
млн. акции с номи-
нална стойност от 10 
RON
Букурещката фондова борса 
вече е публична компания, 
а от вчера акциите й се тър-
гуват на борсовия оператор. 
Това е първото първично 
публично предлагане, което 
е осъществено на борсата в 
Букурещ през последните 
две години.

Емисия
Операторът в Румъния пус-
на за търговия 7 674 198 

акции с номинална стой-
ност от 10 RON. В ранната 
сесия вчера инвеститорите 
вече бяха изтъргували близо 
270 хил. акции на средна 
единична цена от 26.4 RON. 
Листването на Букурещката 
фондова борса беше обяве-
но за най-значимото съби-
тие на местния капиталов 
пазар през тази година. Чрез 
превръщането си в публич-
на компания Букурещката 
борса се надява да даде 
пример и да повлече крак 
за нови IPO. Предлагането 
беше одобрено от акцио-
нерите на борсата преди 
около три месеца, а брокер 
по сделката е Intercapital 
Invest.

Дял
Букурещката фондова борса 
няма акционер с над 5% 
дял, като инвеститорите са 
общо 330 лица. По време на 
вчерашната сесия румън-
ският водещ индекс BET 
изгуби 2.83% от стойността 
си до 4663.67 пункта. 

Букурещката фондова 
борса вече е публична 
компанияИнвестициите на този 

етап от проекта ще са 
26 млн. EUR

„ВЕЦ Своге” започна из-
пълнението на втория етап 
от проекта „Каскада Среден 
Искър”. Началото му беше 
дадено вчера с първата ко-
пка на малка водноелектри-
ческа централа (МВЕЦ) 
„Церово” в община Своге.
 
Централи
Инвестицията в този етап от 
проекта е изчислена на об-
що 26 млн. EUR. Тя включ-
ва изграждането на три вод-
ноелектрически централи 
по поречието на река Искър 
- „Церово”, „Оплетня” и 
„Прокопаник”. Тяхната об-
ща инсталирана мощност 
ще е 8.89 мегавата. Строе- 
жът на „Оплетня” и „Проко-
паник” ще започне до края 
на тази година. Крайният 
срок за завършване на вто-
рата фаза от проекта трябва 
да бъде през 2012 г. 

Проектът се осъществя-
ва от „ВЕЦ Своге”, чийто 

 Днес в Стара загора  се дава старт на строителството на  Лот 2 от “Тракия” 
 Снимка емилия коСтадинова

▶

мажоритарен собственик е 
италианската „Петролвил-
ла груп” - с 90% участие. 
Останалите 10% са соб-
ственост на община Своге.
 
инсталирана  
мощност
Инвестиционният проект 
за енергийното оползотво-
ряване на водите на река 
Искър е разделен на 3 фази. 
През тях трябва да се из-
градят 9 малки водноелек-

трически централи с об-
ща инсталирана мощност 
25.6 мегавата. Очакваното 
годишно производство на 
зелена енергия от малките 
водноелектрически цен-
трали ще е около 145 млн. 
киловатчаса.

Общата стойност на „Кас-
када Среден Искър” е 115 
млн. EUR. По-голямата 
част от финансирането на 
проекта - 75 млн. EUR, са 
осигурени от Европейската 

банка за възстановяване и 
развитие. 

До момента от „Каскада 
Среден Искър” са изгра-
дени 2 централи - МВЕЦ 
„Свражен” и МВЕЦ „Ла-
катник”. Тяхната обща ин-
сталирана мощност е 6.8 
мегавата. Тепърва ще се 
изграждат останалите цен-
трали от каскадата „Бов-се-
вер”, „Бов-юг”, „Левище” и 
„Габровница”. 

Елина Пулчева

КФН ще има ново  
ръководство до две седмици
Участниците на ка-
питаловия пазар ще 
трябва да разкрият 
акционерите, които 
държат минимум 5% в 
дружествата

Новото ръководство на 
Комисията за финансов 
надзор ще бъде ясно до 
две седмици. Изборът на 
новите шефове на надзора 
вече е възможно, след ка-
то във вчерашния брой на 
"Държавен вестник" бяха 
публикувани промените 
в Закона за Комисията за 
финансов надзор. Според 
нормативните актове в 14-
дневен срок от влизането в 
сила на закона Народното 
събрание ще избере нови 
членове на КФН. 

Членове на КФН
Новият закон предвижда 
намаляване на членовете 
на надзора от осем на пет. 
Освен председател и трима 
зам.-председатели, отгова-
рящи за инвестиционната 
дейност, застрахователния 
и осигурителния надзор, пе-
тият член на КФН ще бъде 
натоварен с нови функции. 
Той ще подпомага полити-
ката по анализ и оценка на 
рисковете на финансовите 
пазари, като освен това ще 
отговаря за усъвършенства-
нето на надзорната практика 
и за защитата на интересите 
на инвеститорите, застрахо-
ваните и осигурените лица. 

Освен че се намалява броят 
на членовете на надзора, те 
вече ще трябва да отговарят 
и на по-големи изисквания. 
Така в новото ръководство 
ще могат да влязат само хора 
с българско гражданство, 
които имат висше икономи-

 Председател на Комисията за финансов надзор в 
момента е Петър Чобанов Снимка марина ангелова

▶

ческо или юридическо обра-
зование с минимална степен 
магистър и трудов стаж по 
специалността не по-малко 
от 5 години в областта на 
правото, икономиката или 
финансите през последните 
10 години. Председателят 
на КФН ще се избира за 6 
години, заместникът му по 
инвестиционната дейност 
за пет, по осигуряване - за 
четири, а застрахователният 
- за три години.

Промени
В тримесечен срок от вли-

зане в сила на Закона за 
КФН емитентите, инвес-
тиционните посредници и 
управляващите дружества се 
задължават да представят в 
комисията списък на лицата 
до действителен собственик, 
който притежава пряко или 
непряко минимум 5% от ка-
питала на съответното дру-
жество. Същото изискване 
ще важи и за застраховате-
лите, здравноосигурителни-
те дружества и дружествата 
за допълнително социално 
осигуряване. 

магдалена иванова

 Премиерът Бойко Бо-
рисов поздрави Серджо 
Бортолоти, президент 
на „Петролвилла груп”, 
която е основен инвести-
тор в проекта „Каскада 
Среден искър” 

▶

7.67
▶ млн. акции с номинална 
стойност от 10 RON 
предложи операторът на 
инвеститорите си

115 
▶ млн. EUR е общата 
стойност на проекта
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Дубайската авиоком-
пания увеличи поръч-
ката си с 32 самолета

Дубайската авиокомпания 
Emirates направи най-го-
лямата досега поръчка за 
суперджъмбото A380 на 
Airbus. Компанията поис-
ка още 32 самолета, като 
общата цена на заявката 
достигна 11.5 млрд. USD. 
По принцип за големи по-
ръчки се договаря отстъпка 
от цената.

Вот на доверие
Най-голямата и най-бързо 
развиваща се авиокомпания 
в Близкия изток и досега 
беше основният клиент на 
Airbus A380 с поръчка за 
58 самолета. Допълнителна-
та заявка беше определена 
от главния изпълнителен 
директор Том Ендерс като 
“вот на доверие” към Airbus. 
Сделката беше договорена с 
директора на дубайската 
компания шейх Ахмед бин 
Сайед ал Мактум по вре-
ме на авиошоуто в Берлин. 
След първата доставка на 
самолети A380 през юли 
2008 г. в момента Emirates 
има 10 суперджъмбо, които 

Emirates прави рекордна 
заявка за суперджъмбо

Елитните клубове се 
борят със спада на 
печалбите

Рекордно високи заплати 
заплашват финансовата 
стабилност на футбол-
ните клубове от Висшата 
лига, алармира доклад на 
Deloitte. По време на сезон 
2008/2009 клубовете са из-
платили 67% от приходите 
си под формата на възна-
граждение на играчите си. 
За сравнение този пока-
зател през изминалите 10 
години е варирал в рамките 
на 58-63%. 

несъразмерност
Най-тревожната статисти-
ка обаче е намаляването, 
а за 10 от първите 20 клу-
ба и пълното стопяване 
на оперативната печалба. 
Поради скока от 11% на 
разходите за заплати, кои-
то достигат 1.3 млрд. GBP, 
оперативните печалби за 
изминалия сезон са спад-
нали до най-ниското си 
ниво от 1999/2000 насам 
- 79 млн. GBP. Основната 
причина за притеснител-
ните резултати е фактът, 
че ръстът на разходите за 

Огромните заплати са 
проблем за Висшата лига

заплати (132 млн. GBP) 
почти три пъти превишава 
ръста на приходите (49 
млн. GBP). 

напук на кризата
Въпреки икономическата 
криза европейският футбол 
е отбелязал растеж в постъ-
пленията си до 15.7 млрд. 
EUR, като само тези на “го-
лемите пет” (английската 

Висша лига, френската Ли-
га 1, германската Бундесли-
га, италианската Серия А 
и испанската Примера Ди-
висион) са се покачили с 
общо 3% (7.9 млрд. EUR). 
Същевременно обезпокои-
телна е тенденцията за на-
растване на съотношението 
между дълга и дохода на 
клубовете, предупреждава 
Deloitte.

летят по осем международ-
ни линии, включително до 
Лондон, Торонто и Париж. 

Секторни неволи
Заради резкия спад на но-
вите поръчки по време на 
кризата производителите 
на самолети като Airbus и 
Boeing разчитаха основно 
на натрупаните от преди то-
ва заявки. През последните 
две години много авиоком-
пании отмениха или отло-
жиха поръчките си за нови 

 Въпреки кризата европейският футбол е отбелязал 
ръст на постъпленията до близо 16 млрд. EUR 

Снимка емилия коСтадинова

▶

Казусът UBS стана залог на 
швейцарските политици
Предоставянето на данни на властите в САЩ беше отхвърлено от 
долната камара на парламента в страната
Долната камара на швейцар-
ския парламент отхвърли 
споразумението със САЩ 
за предоставяне на инфор-
мация от страна на UBS за 
евентуално избягване на 
данъци. Съгласно докумен-
та до август т.г. банката 
трябва да разкрие данни за 
4450 свои клиента на аме-
риканските власти. Така до 
окончателното гласуване на 
18 юни предстоят тежки де-
бати между двете камари.

Споразумението беше от-
хвърлено със 104 на 76 гла-
са вчера, след като Швей-
царската народна партия и 
социалдемократите решиха 
да гласуват против него. 
Това може да накара САЩ 
да възобнови обвинение-
то си срещу най-голямата 
швейцарска банка, което 
да застраши бизнеса й в 
страната. Акциите на UBS 
поевтиняха с цели 3.9% 
след новината вчера.

политически залог
Миналата седмица горна-
та камара на парламента 
подкрепи споразумението. 
Според наблюдатели сдел-
ката в крайна сметка ще бъ-
де одобрена, макар и след 
спорове. Като условие да 

гласува за споразумението 
Народната партия настоява 
да не се вдигат данъците 
върху бонусите на банкери-
те. Социалдемократите пък 
искат специални правила за 
рисковете, които най-голе-
мите банки в страната може 
да поемат. И двете партии 
са склонни да подкрепят 
споразумението, при поло-
жение че условията им бъдат 
приети.

решаващ вот
Подкрепата на парламента е 
от ключово значение за пра-
вителството и UBS, тъй като 
така ще бъдат заобиколени 
ограниченията в швейцар-
ските закони. През януари 
административният съд пос-
танови, че данъчните власти 
в страната може да наредят 
разкриването на данни само 
в случай на данъчни измами. 
Според съдиите обаче на то-
ва условие не отговарят по-
вечето от сметките, за които 
UBS трябва да предостави 
информация. Магистратите 
намекнаха, че евентуално 
решение на парламента би 
направило споразумението 
правителствен договор, кое-
то ще позволи разкриването 
на данни на САЩ.

Клуб	 2007/2008	 2008/2009
Челси	 172	млн.	GBP	 167	млн.	GBP
Ман.	Юн.	 121	млн.	GBP	 123	млн.	GBP
Ливърпул	 90	млн.	GBP	 107	млн.	GBP
Арсенал	 101	млн.	GBP	 104	млн.	GBP
Ман.	Сити	 54	млн.	GBP	 83	млн.	GBP

Източник:	Deloitte,	цитиран	от	BBC

▶ Заплати в топклубовете 
на Висшата лига

 До август т. г. швейцарската банка трябва да разкрие данни за 4450 свои клиента на американските  
данъчни власти   Снимки bloomberg

▶

 Emirates в момента има 10 суперджъмбо, които 
летят по осем международни дестинации
▶

11.5
▶ млрд. USD струват 
всичките самолети 
boeing A380, поръчани от 
дубайската emirates

самолети. През последните 
няколко тримесечия обаче 
вече се забелязва значи-
телен спад на отменените 
заявки.



Ерата на Лийхи 
зададе тона за цяла 
индустрия

Главният изпълнителен 
директор на четвъртата по 
големина верига за храни-
телни продукти Tesco Тери 
Лийхи ще се оттегли от 
поста си през март 2011 г., 
предаде WSJ. Мястото му 
ще наследи отговарящият 
за бизнеса в Азия и Европа, 
както и за информацион-
ните технологии на Tesco 
Филип Кларк.

Планове
Стъпката изненада анализа-
торите, но Лийхи увери, че 
ще запази голям дял в ком-
панията. Само през 2009 г. 
той е изкарал 5.2 млн. GBP. 
В бъдеще рицарят смята 
да се посвети на частното 
инвестиране.

Наследство
Продължилото 14 години 
управление на Лийхи на-
ложи една от най-успеш-
ните стратегии за дифе-
ренциране - инвестирането 
в услуги като банкиране, 
кредитиране и застраховане 
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Веригата Tesco се разделя с  
изпълнителния си директор

0.49
▶ EUR е таванът за тари-
фите по избиране между 
27-те държави на ЕС

Тенденцията 
е тарифите да 
продължат да се 
понижават

След повратно решение на 
Европейския съд мобилни-
те оператори в 27-те стра-
ни членки на ЕС ще трябва 
да пригодят тарифите си за 
роуминг услуги към узако-
нения таван от 0.49 EUR 
за избиране и 0.24 EUR 
за приемане на разговори 
в чужбина, предаде WSJ. 
Четирите гиганта Vodafone 
Group Plc, Telefonica SA, 

Deutsche Telekom и френ-
ският телеком Orange ос-
пориха въведените през 
2007 г. ценови ограниче-
ния, но съдът постанови, 
че те са законни. 

Хармонизиране
До 2011 г. ще бъде въ-
ведено допълнително 
снижаване на тавана до 
0.35 EUR за набиране и 
0.11 EUR за приемане на 
обаждане. Според бившия 
комисар по телекомуни-
кациите Вивиан Рединг 
налагането на тарифни та-
вани е в хармония с прин-

Европейският съд постави 
таван на роуминг цените

Тарифи
История на 
решението

Първото узаконява-
не на ценовите тавани 
стана с решение на Евро-
пейския съд през 2007 г. 

То се ограничаваше до 
роуминг таксите, тъй 
като цените на услугите 
в рамките на отделните 
страни е въпрос на наци-
онална политика. 

▶

▶

През 2008 г. Вивиан 
Рединг посъветва мобил-
ните оператори добро-
волно да намалят такси-
те както на гласовите, 
така и на текстовите си 
услуги. 

Този съвет стана задъл-
жителен след въвежда-
нето на допълнителни 
регулации през 2009 г., 
целящи постепенното 
намаляване на тарифи-
те.

▶

▶

в допълнение към базовия 
пакет от продукт, цена и 
разположение. Въвеждане-
то на Clubcard през 1995 г. 
консолидира разнообразни-
те услуги и се утвърди като 
най-успешната програма за 
лоялност.

Последователи
Tesco няма да загърби тази 

стратегия, уверяват от ком-
панията. По данни на BBC 
по време на управлението 
на Лийхи приходите на 
Tesco са скочили с 310%, 
а цената на акциите се е 
удвоила (ръст от 232%). 
Затова плановете за екс-
панзия в САЩ ще продъл-
жат да се изпълняват и при 
Кларк.

ципите на единния пазар 
на Европейската общност. 
Поради това регулациите 
се радват на широко ме-
дийно одобрение и едно 
евентуално отсъждане за 
отмяната им е малко ве-
роятно. 

мнения
Според заявление на Ев-
ропейската комисия до 
2015 г. разликата между 
тарифите за обаждания 
извън и в рамките на стра-
ните членки трябва да се 
анулира. Има много въз-
можности да се постигне 
това, но Брюксел смята, че 
най-приемливата е не чрез 
санкции, а чрез пазарна 
конкуренция. Само доп-
реди две години роуминг 
тарифите на някои опера-
тори стигаха 1.70 EUR и 
2.50 EUR.

Ръст на придобиванията 
се очаква в ЦИЕ
Хранителната 
индустрия, 
производството и 
здравеопазването 
са във фокуса на 
инвеститорите

Възстановяването на фон-
довите пазари и подобре-
ният достъп до кредити-
ране ще засилят нагласите 
за дялови инвестиции в 
Централна и Източна Ев-
ропа през тази година, 
се казва в проучване на 
Deloitte&Touche, цитирано 
от Bloomberg. Документът 
беше публикуван вчера, но 
проучването е направено в 
началото на 2010 г., преди 
кризата в Гърция. В не-
го са участвали над 20 от 
най-големите компании за 
дялови инвестиции, които 
работят в Полша, прибал-
тийските страни, Чехия, на 
Балканите, както и в други 
страни в Централна и Из-
точна Европа.

оптимизмът  
се връща
По-лесният достъп до фи-
нансиране направи ком-
паниите по-уверени в 
преследването на сделки 
основно в сектори като 
хранително-вкусовата про-
мишленост, производството 
на стоки и здравеопазване-
то, смятат анализаторите 
на Deloitte. Около 65% от 
запитаните смятат, че сли-
ванията и придобиванията 
в региона ще нараснат през 

следващите шест месеца. 
Това е най-големият дял 
на оптимистите от 2003 г. 
насам. Пазарът е станал 
много по-динамичен, ка-
заха от Deloitte. Фондовете 
са възвърнали оптимизма 
си и търсят възможности 
за придобивания.

Повишен интерес
Очакванията за 2010 г. 
са много по-добри, каза 
партньорът в Deloitte Га-
рет Бърн. Увереността на 
икономистите, че регионът 
ще расте по-бързо, отколко-
то Западна Европа, доведе 
до повишен интерес към 
сключването на сделки. 
Въпреки това обаче реа-

лизираните придобивания 
със заемен капитал са далеч 
от нивата отпреди две-три 
години, посочва Бърн.

Компаниите, които се за-
нимават с изкупувания, раз-
читат на заеми за около две 
трети от цената на предпри-
ятията, които придобиват. 
Впоследствие те се стремят 
да подобрят резултатите на 
компанията и да я продадат 
в срок от пет години.

Стратегически  
инвеститори
Продажбата на стратеги-
чески инвеститор остава 
най-вероятният начин за 
излизане от инвестиция. 
Реалистичен вариант е и 

вторичната продажба на 
дялови фондове, показва 
проучването. Deloitte очак-
ва по-голям брой първични 
публични предлагания на 
фондовите борси в Прага и 
Варшава през тази година, 
каза Бърн. 

Делът на дълговото фи-
нансиране при изкупува-
нията е намалял до около 
50% от цената на сделката 
в сравнение с около 70% 
преди, тъй като банките 
са станали по-предпазли-
ви, обясни Бърн. Освен то-
ва те вече по-внимателно 
провеждат проучванията 
си, така че приключването 
на сделките отнема повече 
време.

▶ Хранителната индустрия е един от секторите, в които се очаква да бъдат реа-
лизирани най-много сделки

ABB дава по-висока 
оферта за Chloride  
от Emerson
Швейцарската 
компания ще използва 
резервите си за нови 
придобивания 

Най-големият производи-
тел на силово оборудване 
в света ABB предложи 864 
млн. GBP в брой за Chloride 
Group. Офертата е със 141 
млн. GBP по-висока от тази 
на Emerson Electric, която 
каза, че обсъжда следващи-
те си стъпки.

Към акционерите
Инвеститорите на Chloride 
ще получат по 325 пенса 
на акция, съобщи швей-
царската ABB. Това е с 56% 
повече от цената, на която 
акциите затвориха, след 
като Emerson предложи 
да придобие компанията 
на 23 април. Офертата на 
Emerson беше за 275 пенса 
на акция.

Сделките на фокус
В случай, че сделката за 
Chloride бъде сключена, 

това ще бъде второто го-
лямо придобиване за ABB 
за последните два месеца. 
В началото на май компа-
нията реши да купи амери-
канската Ventyx за повече 
от 1 млрд. USD. През по-
следните десет години ABB 
залагаше на натрупване на 
парични резерви, които 
достигнаха 7.2 млрд. USD 
към края на миналата го-
дина. Наскоро финансовият 
директор на ABB Мишел 
Демар каза, че компанията 
обмисля и други придоби-
вания.

Принос
Резервните захранващи ус-
тройства, които произвежда 
Chloride, ще допълнят лис-
тата на ABB, която предлага 
продукти като промишлени 
роботи, системи за автома-
тизация и силово оборуд-
ване, се казва в изявление 
на главния изпълнителен 
директор на ABB Джо Хо-
уган. Годишните приходи на 
Chloride нараснаха с 2.8% и 
достигнаха 336 млн. GBP.

 изпълнителният директор на ABB Джо Хоуган 
(вдясно) и финансовият шеф мишел Демар обмислят 
и други сделки

▶

Снимки bloombERg

Наложените от Тери Лийхи успешни стратегии ще 
продължат да се следват от новото ръководство
▶
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Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АвстрАлийски долАр AUD 1 1,34154 0,00257
БрАзилски реАл BRL 10 8,78156 -0,01580
кАнАдски долАр CAD 1 1,55521 0,01178
ШвейцАрски фрАнк CHF 1 1,41799 0,01203
китАйски ренминБи юАн CNY 10 2,39808 0,00434
ЧеШкА кронА CZK 100 7,54564 -0,00641
дАтскА кронА DKK 10 2,62944 -0,00018
естонскА кронА EEK 10 1,25000 0,00000
БритАнскА лирА GBP 1 2,36197 -0,00988
Хонконгски долАр HKD 10 2,09849 0,00277
ХървАтскА кунА HRK 10 2,69956 0,00383
унгАрски форинт HUF 1000 6,93065 0,08490
индонезийскА рупия IDR 10000 1,75893 0,00111
индийскА рупия INR 100 3,48850 0,01585
ислАндскА кронА ISK 1000 6,74424 0,00000
японскА йенА JPY 100 1,78909 0,00880
южнокорейски вон KRW 1000 1,32765 0,00394
литовски литАC LTL 10 5,66448 0,00000
лАтвийски лАт LVL 1 2,76442 0,00312
мексикАнско песо MXN 10 1,26861 0,00474
мАлАйзийски рингит MYR 10 4,92194 0,01433
норвежкА кронА NOK 10 2,45030 -0,01389
новозелАндски долАр NZD 1 1,08422 -0,00739
филипинско песо PHP 100 3,50979 0,01786
полскА злотА PLN 10 4,73223 0,01973
новА румънскА лея RON 10 4,63852 0,02125
рускА руБлА RUB 100 5,14597 -0,00515
ШведскА кронА SEK 10 2,02473 -0,00311
сингАпурски долАр SGD 1 1,15647 0,00225
тАйлАндски БАт THB 100 5,02113 0,01209
новА турскА лирА TRY 1 1,02185 -0,00161
ЩАтски долАр USD 1 1,63777 0,00232
южноАфрикАнски рАнд ZAR 10 2,10701 0,00467
злАто (1 трой унция) XAU 1 2049,77000 70,10000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 9.06.2010 година. 
тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от закона за БнБ и референтните курсове на ецБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
мед LME USD/т 6157 6097
калай LME USD/т 16150 15875
олово LME USD/т 1558,5 1565
цинк LME USD/т 1595 1657,5
Алуминий LME USD/т 1828,5 1875
никел LME USD/т 18050 17900
Алуминиева сплав LME USD/т 1790 1795

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
злато LME USD/тр.у. 1242 1242,45
сребро LME USD/тр.у. 18,26 18,3
платина LME USD/тр.у. 1513,5 1518,5
паладий LME USD/тр.у. 427 430,65
родий LME USD/тр.у. 2750 2750

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юни	 Юли
суров петрол NYMEX USD/б 71,21 71,82
Брент ICE USD/б 72,1 72,1
газьол ICE USD/т 628,75 628,75
природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,88 4,88
Бензин 95 NYMEX USD/т 670 -
нафта NYMEX USD/т 624 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юни
пшеница Soft Red CBT USD/т 159,38
царевица Yellow CBT USD/т 133,09
ечемик Feed ASX USD/т 198,03
памук No.2 NYBOT USD/т 1641,09
какао  NYBOT USD/т 2947,00
кафе Arabica NYBOT USD/т 2924,38
соя No.2 ICE USD/т 344,19
захар White NYSE LIFFE USD/т 482,90

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,35108
Бразилски реал BRL 10 8,70031
канадски долар CAD 1 1,52359
Швейцарски франк CHF 1 1,39274
китайски ренминби юан CNY 10 2,33471
Чешка крона CZK 100 7,60225
датска крона DKK 10 2,62859
естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,27939
Хонконгски долар HKD 10 2,04318
Хърватска куна HRK 10 2,69287
унгарски форинт HUF 1000 6,99760
индонезийска рупия IDR 10000 1,73404
исландска крона ISK 100 3,43864
японска йена JPY 1000 6,74424
южнокорейски вон KRW 100 1,73867
литовски литаc LTL 1000 1,36794
латвийски лат LVL 10 5,66448
мексиканско песо MXN 1 2,76481
малайзийски рингит MYR 10 1,24143
норвежка крона NOK 10 4,90085
новозеландски долар NZD 10 2,50683
филипинско песо PHP 10 1,07991
полска злота PLN 100 3,48310
нова румънска лея RON 10 4,79018
руска рубла RUB 10 4,66062
Шведска крона SEK 100 5,17689
сингапурски долар SGD 10 2,03573
словашка крона SKK 10 1,14129
тайландски бат THB 100 4,92652
нова турска лира TRY 10 1,00723
Щатски долар USD 1 1,59399
южноафрикански ранд ZAR 10 2,04382

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

валутният курс за митнически цели е курсът 
на БнБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ппзм. курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.06.2010.

„ти Би Ай Асет мениджмънт” еАд - цени при прехвърляне за дата 9.06.2010 г.

преХвърляне от:

преХвърляне в:
ти Би Ай  евробонд

(емисионна 
ст-ст)

ти Би Ай комфорт
(емисионна 

ст-ст)

ти Би Ай Хармония
(емисионна 

ст-ст)

ти Би Ай динамик
(емисионна

 ст-ст)
ти Би Ай евробонд  
ти Би Ай комфорт
ти Би Ай Хармония
ти Би Ай динамик
цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

7.06.2010	г.

156,43 155,66 154,90 154,52 152,61 152,61 
11,74 11,68 11,62 11,59 11,45 11,45 
86,64 86,22 85,80 85,38 84,12 84,12 
98,94 98,46 97,98 97,50 96,06 96,06 
764,97 761,26 757,54 753,83 742,69 742,69 
152,68 151,95 151,23 150,50 145,41 145,41 
77,77 77,40 77,02 76,65 74,78 74,78 
152,12 151,39 150,66 149,93 146,27 146,27 
286,65 285,29 283,92 282,56 273,00 273,00 
186,40 185,51 184,62 183,73 177,52 177,52 
225,57 224,50 223,42 222,35 214,83 214,83 
80,86 80,48 80,09 79,71 77,01 77,01 
224,54 223,47 222,40 221,33 213,85 213,85

до	15.00	ч.	на	7.06.2010	г.

договорен фонд

Стойност	за	един	дял	8.06.2010	г Доходност

емисионна 
стойност

цена на обр. изк. от началото на 
годината за последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0089	лв. 0.9939	лв.	 1.0039	лв.	 -0.53	% 5,26	%

Сентинел	-	Рапид 1,1675	лв. 1,1675	лв. 1,90	% 4,12	%

за дф „сентинел – принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от нсА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. за дф „сентинел – рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на нсА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	7	юни	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

За	дата	8.06.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

фондове пайъниър Австрия 
гарантирана кошница 2010 ир* EUR 1094,88 1127,73

дялови единици от фондовете, управлявани от пайъниър инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“ейч ви Би Банк Биохим” Ад: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “централен”, “Батемберг”, “европа”, “витоша”, “южен парк” (софия), 
“варна”, “пловдив” и “Бургас”. предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от пайъниър инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

N/A 13.1386  11.8843   8.0024 
319.0455 N/A 11.8434 7.9749 
320.6351 13.0284 N/A 7.9356 
320.6351 13.0284 11.7851 N/A 
 

▶ Котировки на взаимните фондове
фонд

тип  ем. ст/ст  цои     доходност и риск  
       от началото   стандартно за последните  от началото начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора капитал Ад
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
дф Аврора кепитъл югоизточна европа
Актива Асет мениджмънт Ад 
дф Актива високодоходен
дф Актива Балансиран
Астра Асет мениджмънт Ад 

дф Астра кеш
дф Астра Баланс
дф Астра плюс
Бенчмарк Асет мениджмънт Ад 
дф Бенчмарк фонд-1 Акции и облигации
ид Бенчмарк фонд-2 Акции
дф Бенчмарк фонд-3 сектор недвижими имоти
дф Бенчмарк фонд-4 енергетика
дф Бенчмарк фонд-5 цие
Бенчмарк фонд-6 паричен
Болкан капитал мениджмънт Ад
дф Бкм Балансиран капитал
дф европа
дф Балкани
варчев мениджинг къмпани еАд
дф варчев високодоходен фонд
дф варчев Балансиран фонд
дск управление на активи Ад 
дф дск стандарт
дф дск Баланс
дф дск растеж
дф дск имоти
дф „дск евро Актив”
елана фонд мениджмънт Ад 
дф елана Балансиран евро фонд
дф елана Балансиран доларов фонд
ид елана високодоходен фонд
дф елана фонд паричен пазар
дф елана долар фонд
дф еврофонд
златен лев капитал Ад 
ид златен лев 

дф златен лев индекс 30  
капман Асет мениджмънт Ад 

дф капман фикс 
ид капман капитал
дф капман макс
карол капитал мениджмънт еАд 
ид Адванс инвест
дф Адванс източна европа
Адванс IPо фонд 
кд инвестмънтс еАд
дф кд облигации България
ид кд пеликан
дф кд Акции България
ктБ Асет мениджмънт Ад 

ктБ Балансиран фонд
ктБ фонд Акции
оББ Асет мениджмънт Ад
дф оББ платинум облигации
ид оББ Балансиран фонд
дф оББ премиум Акции
дф оББ патримониум земя
оверон финанс Ад
дф оверон престо
пфБк Асет мениджмънт Ад 

дф пиБ- Авангард
дф пиБ- класик
дф пиБ- гарант
райфайзен Асет мениджмънт (България) еАд  
райфайзен (България) фонд паричен пазар
райфайзен (България)  фонд облигации
райфайзен (България)  Балансиран фонд
райфайзен (България) фонд Акции
райфайзен (България) Балансиран доларов фонд
райфайзен (България) фонд защитена инвестиция в евро

свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

сентинел Асет мениджмънт Ад
договорен фонд сентинел - рапид
договорен фонд сентинел - принсипал

стандарт Асет мениджмънт Ад
дф стандарт инв. Балансиран фонд
дф стандарт инв. високодоходен фонд
дф стандарт инв. международен фонд
дф стандарт инв. консервативен фонд
статус капитал Ад  

статус нови Акции
статус финанси

дф статус глобал ETFs
ти Би Ай Асет мениджмънт еАд 
ид ти Би Ай евробонд
дф ти Би Ай комфорт
дф ти Би Ай Хармония
дф ти Би Ай динамик
дф ти Би Ай съкровище
цкБ Асетс мениджмънт еАд 
цкБ лидер
цкБ Актив
цкБ гарант
юг маркет фонд мениджмънт Ад 
дф юг маркет максимум
дф юг маркет оптимум

източник: БАуд (www.baud.bg)  

балансиран 4.4643 4.4866  4.6429                4.4643  4.3750   -13.30% 14.53% -18.44% -28.73% 21.01.2008
фонд в акции 6.1640 6.1948  6.4106               6.1640  6.0407   -12.98% 14.32% -19.17% -18.43% 23.01.2008
високодоходен 10.1133 10.2650  10.5178               0.0000  0.0000   0.53% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2567    2.2567    -9.45% 27.28% -6.60% -59.12% 12.11.2007
балансиран 2.6748    2.6748    -10.08% 23.80% -9.38% -52.75% 12.11.2007

паричен пазар 11.0742  11.0687  11.0521 11.0632 11.0632 11.0687 3.04% 0.13% 6.86% 6.29% 06.10.2008
балансиран 10.5817  10.5291  10.4238 10.4765  0.0000 -1.68% 4.63% 5.02% 3.19% 06.10.2008
фонд в акции 9.5439  9.4964  9.3540 9.4014  0.0000 -7.63% 8.31% -0.02% 3.09% 06.10.2008
             
балансиран 13.3141    13.1823    -1.78% 6.51% 3.82% 6.35% 14.12.2005
фонд в акции 7.9464    7.8677    -6.07% 13.64% -6.07% -4.88% 01.03.2006
балансиран 5.0197    4.9700    -15.09% 10.55% -13.33% -16.21% 21.06.2006
фонд в акции 7.8853    7.6556    -3.34% 14.41% 2.15% -10.79% 05.02.2008
фонд в акции 10.6749    10.3640    0.99% 10.93% 8.40% 1.54% 05.02.2008
паричен пазар 11.7710    11.7710    3.76% 0.21% 8.96% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.2903    80.0093  80.2903  -3.19% 2.66% 1.51% -5.65% 20.11.2006
фонд в акции 46.8402    46.6060  46.8402  -4.31% 2.17% 4.14% -12.70% 20.11.2006
фонд в акции 65.9716    65.6417  65.9716  -9.74% 4.81% -8.92% -14.98% 03.10.2007
             
фонд в акции 95.7427    94.3173    -7.43% 2.40% -5.48% -1.52% 04.01.2007
балансиран 79.3017    78.1211    -4.97% 1.24% -5.34% -8.05% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.28746    1.28488    3.00% 0.81% 6.45% 5.72% 01.12.2005
балансиран 1.05294    1.04664    -2.44% 6.04% 2.83% 1.08% 01.12.2005
фонд в акции 0.72652    0.71573    -7.05% 13.72% 3.86% -7.41% 01.03.2006
фонд в акции 0.72628    0.72194    -1.05% 1.97% 1.89% -13.32% 07.03.2008
ниско рисков 1.04102    1.03790    1.48% 0.38% 3.63% 3.57% 07.05.2009

балансиран 99.7082    98.7161    -3.43% 9.45% 2.06% -0.18% 07.12.2005
балансиран 106.4289    105.3699    -3.50% 8.31% -0.13% 1.35% 06.03.2006
фонд в акции 84.7444    83.4827    -6.45% 13.83% 0.45% -1.96% 20.06.2005
паричен пазар 119.2696    119.2696    3.82% 0.60% 6.20% 6.99% 31.10.2007
ниско рисков 92.6300    92.2598    2.60% 2.93% 6.04% -3.26% 01.02.2008
ниско рисков 104.6644  104.5598  104.2462  104.5598  2.09% N/A N/A 4.86% 01.07.2009

балансиран 4.5068     4.4798     -8.35% 10.05% 0.12%*** 4.40% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9147  0.9101   0.9079                                  0.9033     -14.05% N/A -9.00%*** -9.27% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.3465     17.2255     -7.39% 8.38% -5.92% 10.19% 28.09.2004
фонд в акции 10.8328    10.6822     -11.24% 12.59% -10.38% 1.67% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1865     1.1690     -8.42% 13.57% 5.81% 1.78% 10.05.2004
фонд в акции 0.7643     0.7530    9.54% 21.25% 26.24% -7.44% 04.10.2006
фонд в акции 0.9196     0.9060    4.87% 19.98% 2.99% -3.82% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.8182  129.6241  129.3654    2.71% 3.35% 5.31% 6.48% 04.05.2006
балансиран 14.2724  14.2724  14.1311    -5.16% 8.40% -3.37% 2.09% 17.12.2004
фонд в акции 0.7140  0.7070  0.7000    -4.71% 15.70% 1.33% -8.33% 04.05.2006
             
балансиран 780.3530    774.5150    0.06% 6.68% 10.72% -10.64% 09.05.2008
фонд в акции 700.1490    694.9110    -1.25% 8.27% 13.13% -14.48% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.0962    11.0962    2.08% 1.99% 4.70% 2.42% 30.01.2006
балансиран 115.5843    115.5843    -3.70% 7.31% 2.20% 1.60% 30.01.2005
фонд в акции 6.4223    6.4223    -8.82% 16.30% 6.50% -9.67% 30.01.2006
фонд в акции 9.8961    9.8961    -1.72% 1.97% -0.27% -0.77% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.5989    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5072  0.5047  0.5022    -3.65% 7.57% -1.23% -23.54% 19.11.2007
балансиран 0.7321  0.7295  0.7269    -1.93% 3.67% 0.62% -11.64% 19.11.2007
ниско рисков 0.9855  0.9840  0.9825    2.19% 1.61% 6.06% -0.63% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2434  1.2415  1.2396    2.65% 0.40% 7.13% 5.25% 16.03.2006
консервативен 1.2704  1.2666  1.2628    3.65% 1.13% 8.40% 5.75% 16.03.2006
балансиран 0.8618  0.8584  0.8550    -0.88% 4.85% 1.56% -3.55% 16.03.2006
фонд в акции 0.6422  0.6390  0.6358    -4.83% 9.19% -1.11% -10.05% 16.03.2006
балансиран 0.7415  0.7385  0.7355    -2.85% 6.16% -2.50% -12.25% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0166  1.0166  0.9658    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1675    1.1675    1.90% 0.22% 4.12% 3.66% 15.11.2005
балансиран 1.0089    до 90 дни  над 90 дни  -0.53% 3.88% 5.26% -0.02% 12.09.2005
     0.9939  1.0039      

балансиран 7.1811    7.1811    -12.58% 12.55% -1.65% -7.46% 01.03.2006
фонд в акции 6.1669    6.1669    -12.03% 15.11% -0.45% -10.69% 01.03.2006
фонд в акции 2.7585    2.7585    -1.64% 15.20% 2.47% -33.32% 05.04.2007
консервативен 10.3555    10.3555    -0.70% 1.67% 0.92% 2.38% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  в клас А          клас в при изпълнена      клас в при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7392 0.7356 0.7338 0.7283                              0.7283                            0.7319                                         0.7137  0.37% 12.80% 3.44% -7.53% 22.05.2006
фонд в акции 0.3982 0.3962 0.7338 0.3923                             0.3923                            0.3943                                         0.7137  -4.55% 17.80% 13.45% -26.03% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  цена        
фонд в акции 100.5415  99.3064  98.5653    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 317.9327    317.4558    1.88% 0.22% 4.71% 7.26% 17.11.2003
ниско рисков 12.9636    12.8988    -0.05% 2.85% 5.75% 6.01% 27.12.2005
балансиран 11.6684    11.5517    -3.02% 5.82% 5.21% 3.53% 27.12.2005
фонд в акции 7.8570    7.7784    -8.88% 11.65% 2.71% -5.00% 07.09.2005
балансиран 20.1251    20.1251    -0.76% 3.71% 5.43% 0.23% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4275    6.3954    -5.02% 9.78% 3.83% -13.62% 01.06.2007
балансиран 7.7987    7.7597    -4.22% 9.83% 5.79% -7.91% 01.06.2007
консервативен 11.2574    11.2293    3.53% 3.24% 9.23% 4.29% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1579    1.1347    -5.35% 6.42% 2.12% 4.02% 18.09.2006
балансиран 1.0199    1.0097    -3.18% 3.74% 0.03% 0.99% 10.06.2008

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	8/06/2010

отп централно-европейски фонд в акции € 1,079342 € 1,100929 € 1,073945
отп международен фонд в акции - ю Би ес 
фонд на фондовете € 0,859827 € 0,877024 € 0,855528

отп - ди ви ес фонд на фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,829068 € 0,845649 € 0,824923

цените са валидни за поръчки, подадени на 3/06/2010 г.  включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от нсАд, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от нсАд. 

Цени	за	1	дял	за	9/06/2010
дск фонд паричен пазар 1.128267 лв. 1.128267 лв. 1.128267 лв.
цените са валидни за поръчки подадени на 9/06/2010 г. няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. информация може да се получи от Call Center на “Банка дск” еАд на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАтски долАр USD 1,19 1,19 1,2 1,19
БритАнскА лирА GBP 0,83 0,83 0,83 0,82
японскА йенА JPY 109,02 109,05 110,06 108,71
ШвейцАрски фрАнк CHF 1,38 1,38 1,39 1,38
норвежкА кронА NOK 7,99 7,99 8,01 7,94
ШведскА кронА SEK 9,67 9,67 9,69 9,62
кАнАдски долАр CAD 1,26 1,26 1,27 1,26
АвстрАлийски долАр AUD 1,46 1,46 1,47 1,46
унгАрски форинт HUF 282,89 283,27 287,6 280,93
ЧеШкА кронА CZK 25,95 25,99 26,12 25,88
рускА руБлА RUB 37,98 38 38,06 37,77
полскА злотА PLN 4,14 4,14 4,17 4,12

▶ Валути спрямо евро 

най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 данни от 17.00 ч българско време на 8.06.2010 г.
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Оловото 
се нареди 
сред най-

печелившите 
метали на пазара, 
като добави 34 USD 
към стойността 
си. Страхът на 
инвеститорите 
ги насочи към 
нискорисковата 
търговия с метали

Цената на 
петрола 
отбеля-

за понижение в 
стойността си и по 
време на вчераш-
ната сесия в Ню 
Йорк достигна 71.3 
USD/б. Основната 
причина за това от-
ново беше силният 
долар

По време на 
борсовата 
сесия във 

вторник измерите-
лят загуби 63 пунк-
та от стойността си. 
Продължаващият 
спад на еврото 
беше сред основ-
ните причини за 
ръста на фондовите 
пазари

индекс на деня

1.23
▶ процента се понижи 
английският индекс FTSE 
100 и достигна 5006.9 
пункта

Стока на деня

2.19
▶ процента спечели 
оловото по време на 
вчерашната борсова 
сесия и достигна 1562.5 
USD/тр.у.

Златото продължава да чупи рекорди
Златото отново счупи 
исторически рекорд за 
стойността си и се доб-
лижи до котата от 1500 
USD/тр.у.
Страхът от разпростра-
нение на дълговата криза 
отвъд Европа, притесне-
нията от повторна реце-
сия и най-вече реалната 
опасност от допълнител-
на обезценка на еврото са 
сред основните причини, 
които накараха инвести-
торите да вложат парите 
си в злато. На последната 
сесия еврото продължи 
да се движи под грани-
цата от 1.2 EUR/USD, 
където се намираше и 
през предходните две 
сесии.

Тези рекордни стойно-
сти на метала разви-
хриха въображението 
на инвеститорите, които 
започнаха да мечтаят 
за стойности от поря-
дъка на 2000 USD/тр.у. 
Разбира се, тези нива са 
възможни единствено 
при определени усло-
вия, едното от които е 
разпространението на 
европейската дългова 
криза в САЩ. Ако Евро-

па се разглежда като една 
държава и бъде сравнена 
със САЩ, тогава ще 
се види, че по много 
показатели Щатите са в 
по-тежко състояние. В 
момента точна прогноза 
за бюджетния дефицит 
на страната трудно може 
да се даде, но се знае, 

че с  всеки изминал ден 
прогнозата се влошава. 
Последните изчисле-
ния показват, че в края 
на фискалната година 
размерът му ще бъде 1.4 
трлн. USD, а до края на 
календарната година не е 
изключено тази цифра да 
стигне 1.5 трлн. USD.

Ако рецесията се пов-
тори, тогава едва ли 
някой може да предпо-
ложи до какви стойно-
сти ще стигне дефици-
тът. Сигурно е обаче, 
че това ще принуди 
Федералният резерв 
на САЩ да започне да 
печата долари, с които 

да запушва тази дупка. 
Това от своя страна ще 
увеличи инфлацията 
и тогава “нереалните” 
засега стойности на 
златото може да станат 
абсолютна реалност.
На борсата в Лондон 
цената на златото с 
незабавна достав-

ка се качи до 1249.1 
USD/тр.у., което е ръст 
от 0.71%. До края на 
годината прогнозите 
са, че цената на метала 
няма да пада под 1100 
USD/тр.у., а осредне-
ната стойност за този 
период ще бъде 1300 
USD/тр.у.

На борсата 
в Лондон 

цената на златото с 
незабавна доставка 
се качи до 1249.1 
USD/тр.у., което е 
ръст от 0.71%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Третa поредна сесия на борсов спад

Лошите данни 
за германския 

експорт се отразиха 
негативно върху 
индекса DAX и той 
се смъкна с 0.67% 
до 5863.21 пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Европейските фондови 
пазари отчетоха спад за 
трета поредна сесия след 
редица негативни новини.
Предупреждението на 
рейтинговата агенция 
Fitch, отправено към бри-
танското правителство, за 
ускоряване на плановете 
за намаляване на бю-
джетния дефицит, отне от 
британският индекс FTSE 
100 0.76% и той слезе до 
5030.25 пункта. Апе-
лът идва само един ден, 
след като премиерът на 
страната Дейвид Камерън 
зави, че британците ги 
очаква година, белязана от 
значително съкращаване 
на бюджетните харчове. 
Акциите на BP продъл-
жиха да се обезценяват и 

Отново разпродажби 
при единната валута
Еврото остана под 
границата от 1.20 EUR/
USD вчера - по време 
на ранната европейска 
сесия валутния крос 
EUR/USD слезе дори 
под 1.19. Впоследствие 
обаче котировките се 
задържаха при стойност 
1.1916 EUR/USD. Евро-
то отчете понижение и 
спрямо японската валу-
та, която се котираше за 
108.48 EUR/JPY, или със 
спад от 0.43%.

Нестихващите фи-
нансови проблеми в 
Европа и страхът от тях-
ното разпространение 
отвъд океана  увеличиха 
напрежението сред 
пазарните участници, 
а европейската валута 
отново беше подложена 
на масови разпродажби. 
Началото на тази сед-
мица донесе известно 
успокоение на пазарите, 
а еврото спря свободно-
то си падане и най-веро-
ятно намери равновесна 
точка. Анализатори 
побързаха да отбележат, 
че моментът е повратен 

На последната 
сесия 

европейската 
валута се котираше 
за 1.1916 EUR/USD с 
понижение от 0.1%

по време на вчерашната 
сесия загубите стигнаха 
2.42% до 4.199 GBP.

Испанският индекс Ibex 
35 се срина до най-ниска-
та си стойност за послед-
ните 14 месеца, отчитайки 
спад от 1% до 8709.1 
пункта. Загубите на общо-
европейския индекс Stoxx 
Europe 600 бяха в размер 
на 0.87%, а достигнатото 
ниво беше 240.61 пункта.

Лошите данни за гер-
манския експорт също се 
отразиха негативно върху 
местния индекс DAX и 
той се смъкна с 0.67% до 
5863.21 пункта. Според 
изнесените цифри за 
април износът на страна-
та се е понижил с 5.9% 
спрямо месец по-рано, 
когато стойността на 
този показател отбеляза 
невиждан за последните 
18 години месечен ръст от 

10.8%. Понижение има и 
при вноса на стоки, като 
там обемът е намалял с 
7.3%. Акциите на E.ON 
AG и RWE AG бяха едни 
от най-потърпевшите с 
понижение в цената от 3% 
заради обсъждането на но-
ви налози върху ядрената 
енергетика, като основ-
ната цел е да се увеличат 
приходите в държавната 
хазна.

и единната валута се 
готви за по-сериозна 
корекция. 

Все пак неяснотата 
около фискалните 
проблеми на Унгария 
от миналата седмица 
все още носи известен 
риск, още повече че 
финансовите проблеми 
на Гърция остават тема 
номер едно за момента. 
От кредитната агенция 
Moody’s успокоиха ин-
веститорите с аргумен-
ти, че Унгария има опит 
в справянето с подобни 
кризи и ще предприеме 
необходимите регула-
торни мерки.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Страховете на инвеститорите ги карат да обръщат активите си в злато с цел да минимализират загубите
Снимка bloombErg

▶

Европейските фондови пазари продължават да губят инвеститорския интерес, 
който в момента е насочен към златото   Снимка rEUTErS

▶
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Франция залага на 
енергийната ефектив-
ност като ключ към 
устойчивото развитие

България трябва да се научи 
да произвежда повече блага 
с по-малко енергия. Това по-
съветва страната ни предсе-
дателят на Обсерваторията 
за възобновяеми енергии 
Ален Лиебар по време на 
публична лекция на тема 
„Енергията на утрешния 
ден: какво място предстои 
да заемат възобновяемите 
енергии?”. Френският ар-
хитект и енергиен активист 
очерта европейските цели за 
насърчаване използването 
на ВЕИ до 2020 г., опита на 
Франция с балансирането 
на енергийния си микс и 
поуките за България.

ентусиазъм
Лиебар определи въведена-
та през април 2009 г. пов-
семестна правна рамка на 
Европейската общност като 
успех на дългата си борба за 
каузата, започнала още през 
1973 г. Приетата директива 
поставя т.нар. 20/20/20 общи 
цели за съюза - 20% съ-
кращаване на въглеродните 
емисии, 20% намаляване 
на енергийната консумация 
и увеличение на дела от 
възобновяемите енергийни 
източници (ВЕИ) до 20% от 
брутното крайно потребле-
ние на общността. Съобраз-
но енергийната ситуация 
и досегашната енергийна 
политика на всяка страна 
членка този праг от 20% 
ВЕИ се превежда в нацио-
нални цели, които варират 
от 10 до 49%. Минимумът, 
който България трябва да 
постигне, е 16%. 

„Трите пъти”
Като специалист по ядрената 
енергетика и архитектурната 
оптимизация Ален Лиебар 
очерта три последователни 
стъпки, които държавата ни 
трябва да следва, за да изпъл-
ни заложеното в европейската 
Директива и краткосрочната 
си индикативна цел от 11% за 
2010 г. На първо място, тряб-

Зелената икономика се гради постепенно
ло резултата от положените 
усилия. Още повече че очак-
ваното повторно въвеждане 
на търговията с въглеродни-
те емисии би увеличило вече 
и без това дебелата сметка на 
енергийните производители, 
а оттам и на секторите по 
потребление.

изгубени в превода
В крайна сметка през реч-
та на Кирил Желязков ми-
наваше един повтарящ се 
мотив - за да премине към 
нисковъглеродна енерге-
тика, България, т.е. самите 
потребители, ще трябва да 
плати определена цена. Най-
важното в момента е да ана-
лизираме най-реалистичния 
за страната разходен баланс, 
смята той. Ален Лиебар, 
от друга страна, се постара 
да повтори поуката, която 
сякаш оставаше неразбра-
на за българската страна. 
А именно, че неминуемо, 
подобно на Франция, един 
ден България ще трябва да 
влива огромни инвестиции, 
за да оцвети икономиката 
си в зелено. Важното сега 
обаче е да се предприемат 
малките частни стъпки, чрез 
които по-късно тези разходи 
да се оправдаят. В противен 
случай по сполучливата ме-
тафора на мосю Лиебар след 
десет години сградите ни ще 
са „енергийни сита”, през 
които ще преминава повече 
зелена енергия, но и повече 
ще бъде разсипвана.

Марина Узунова

„Умните” сгради, съобразени с непосредствената природна среда, са една от  
надеждите за справяне със свръхконсумацията на енергия Снимка bloomberg 

▶

ва да се подобри енергийната 
ефективност на първия от 
трите сектора в структура-
та на крайното енергийно 
потребление (КЕП) - дома-
кинство и услуги. Ефектив-
ността на сградния фонд е 
първата крачка към устой-
чиво развитие - в дългосро-
чен план никоя страна не би 
могла да въведе 100% ВЕИ, 
ако не оптимизира начина, 
по който архитектурният й 
капитал консумира енергия, 
заяви френският експерт. За 
сравнение той посочи съвре-
менните уреди за отопление 
с дървесина във Франция 
с коефициент на полезно 
действие (КПД) от 80 до 
90%. В страната ни звучи 
някак футуристично, но по 
думите му със същото коли-
чество дървесина отпреди 
десет години днес може да 
се отопляват не 5, а близо 
16 млн. французи. На второ 
място, трябва да се повиши 
консумацията на възобно-
вяема енергия във всички 
сектори на КЕП - индустрия, 
транспорт и домакинство. 
Изграждането на централи 
за зелена енергия е третата 
стъпка, която Лиебар препо-
ръчва и Франция следва.

Разходи, разходи, 
разходи
Точките, върху които се спря 
Кирил Желязков, директор 
на Българската стопанска ка-
мара и събеседник на Ален 
Лиебар по време на послед-
валата дискусия, засягаха 
изцяло политическите и ико-
номическите аспекти на пре-
минаването ни към нисковъ-
глеродна енергетика. Средно 
65 лв./мВч е цената на енер-
гийния микс на България, 
изтъкна Желязков. Тази цена 
по разпределителната мрежа 
се оскъпява до 107 лв./мВч 
за индустрията и 123 лв./
мВЧ за домакинствата. Към 
това трябва да се добави и 
очакваното повишение на 
петролните цени, което дори 
да се компенсира с ръст на 
ВЕИ в микса на страната, 
разходите за въвеждане на 
ефективните технологии и 
традиционно по-високата 
им котировка, би заличи-

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ
№ 5136/2007/000059/26.05.2010

Подписаният СВЕТЛАНА АНДОНОВА, публичен изпълнител при Тери-
ториална дирекция гр.Бургас, Офис гр.Сливен, съобщавам, че по изпъл-
нително дело № 5136/2007 по описа на същата дирекция ще се проведе 
търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254, ал.6, изр.1 /80%/ от 
ДОПК, в сградата на ТД - гр.Бургас, Офис гр.Сливен, ул. “Ген.Столипин” 
№19, на недвижим имот в УПИ №67338.601.3 по кадастралната карта 
на гр.Сливен, находящ се в Промишлена зона (бивш свинекомплекс), с 
площ от 184235кв.м., ведно с построените в него 48бр. сгради и трайно 
прикрепени към терена строителни съоръжения при начална цена от 
4740240/четири милиона седемстотин и четиридесет хиляди и двеста 
и четиридесет лева 0ст./лв.

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 
10.06.2010г. до 17.06.2010г., от 10:00ч. до 15:00ч., на адрес: гр.Сливен, 
Промишлена зона.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на ТД- 
гр.Бургас, Офис гр.Сливен, ул.“Ген.Столипин” №19, стая 309 всеки 
присъствен ден от 10.06.2010г., до 17.06.2010г. от 09:00ч. до 17:00ч., 
както и по пощата.

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 22.06.2010г. от 
11:00ч. в сградата на ТД-гр.Бургас, Офис гр.Сливен, ул.“Ген.Столипин” 
№ 19, етаж 5, Търгова зала.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената на-
чална продажна цена, се внася по банков път до 17.06.2010г., в ТБ “СИБАНК” 
АД – клон Бургас,   BIC: BUIB BGSF и IBAN: BG31 BUIB 7899 3399 6500 03. 

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на ТД- гр.Бургас, Офис гр.Сливен и на страницата на НАП в 
ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg  

За контакти: телефон 044/610 199 

РЕПУБЛИКА БЪЛГАРИЯ
ИзПЪЛНИТЕЛНА АГЕНцИЯ зА НАСЪРчАВАНЕ НА  

мАЛКИТЕ И СРЕДНИТЕ ПРЕДПРИЯТИЯ

 ОБЯВЛЕНИЕ

по чл. 10а, ал. 2 от зДСл (обн., ДВ, бр. 67 / 1999 г., посл. изм., бр. 15/2010 г.)

Изпълнителната агенция за насърчаване на малките 
и средните предприятия

на основание чл. 10 и чл. 10а от закона за държавния служител, във 
връзка с чл. 3, ал. 1, чл. 13, ал. 1 и чл. 15, ал. 1 от Наредбата за провеждане на 
конкурсите за държавни служители

обявява конкурс:

1. за назначаване на трима държавни служители на длъжността „млад-
ши експерт” в Териториални звена: Пловдив – 1 длъжност, Стара 
Загора – 1 длъжност, и Плевен – 1 длъжност в отдел „Мониторинг”, 
Главна дирекция „Конкурентоспсобност и иновации”, Изпълнителна 
агенция за насърчаване на малките и средните предприятия.

2. Кратко описание на длъжността: участва в дейности по наблюде-
ние на проекти, финансирани от структурните фондове на ЕС на местно 
ниво; следи за заложените резултати и графиците за изпълнение; подава 
към централното ниво необходимата информация относно напредъка на 
проектите и други.

3. Минимални изисквания за заемане на длъжността (съгласно ЕКДА):
- висше образование, степен професионален бакалавър;
- предпочитана специалност от области на висшето образование 

„Технически науки”, „Социални, стопански и правни науки” (Право и Ико-
номика)

- V младши ранг или 
- професионален опит – не се изисква.
4. Допълнителни умения и квалификации, носещи предимство за 

кандидатите: 

- владеене  на английски език или друг език от официалните на ЕС език 
(писмено и говоримо) ;

- професионален опит в дейности по наблюдение на проекти, финанси-
рани от Структурните фондове на ЕС;

- познания в областта на Структурните и Предприсъединителните 
фондове на ЕС;

- умения за работа с компютър, програмни продукти (Microsoft Office) 
и интернет.

5. Начин на провеждане на конкурса:  тест, практически изпит и 
интервю.

6. Размер на основната заплата за длъжността – 402 лв.
7. Необходими документи за кандидатстване:
7.1. заявление по образец (Приложение № 2 към чл. 17 от Наредбата за 

провеждане на конкурсите за държавни служители); 
7.2. Декларация от кандидата, че е пълнолетен български гражданин, не 

е поставен под запрещение, не е осъждан за умишлено престъпление от 
общ характер на лишаване от свобода и не е лишен по съответен ред от 
правото да заема определената длъжност;

7.3. Копия от документи за придобитата образователно-квалификаци-
онна степен. Документите, издадени в чужбина, се предоставят в лега-
лизиран превод на български език и след необходимото признаване и лега-
лизация от съответните оправомощени органи в Република България;

7.4. Копие от документите, удостоверяващи владеене на чужд език.
8. Място и срок за подаване на документите – документите се пода-

ват лично или чрез пълномощник в деловодството на Изпълнителната 
агенция за насърчаване на малките и средните предприятия, гр. София, 
пл. “Св. Неделя” №1,  в 10-дневен срок от публикуване на обявлението за 
конкурса. 

9. Общодостъпно място, на което ще се обявяват списъците или 
други съобщения във връзка с конкурса – фоайето на партерния етаж на 
сградата на пл. “Св. Неделя” №1, София.

Обявлението за конкурса се публикува в регистъра по чл. 61, ал. 1 от за-
кона за администрацията, в един централен ежедневник и се поставя на 
таблото на партерния етаж на сградата на пл. “Св. Неделя” №1.

Не повече енергия, а по-малко разхищение
Биоклиматичната 
архитектура е път  
към енергийната 
ефективност

Една от насоките, в които 
работи Ален Лиебар, е раз-
работването и популяризи-
рането на „биоклиматичната 
архитектура”. Тя предста-
влява не просто констру-
ирането на сграден фонд, 
а ориентирането му по две 
координатни оси - околната 

среда с нейния климат и 
обитателят на сградата, в 
името на чийто комфорт се 
планира всеки елемент. 

Все по-популярен
Този добиващ все повече 
привърженици вид архитек-
тура цели оптимизирането 
на енергийната ефективност 
най-вече на домакинствата 
и услугите, като превръща 
сградния капитал в само-
поддържащ се енергиен ге-
нератор. Изискванията на 

всяка сграда по отношение 
на трите енергийни типа 
консумация - отопление, ох-
лаждане и осветление - се 
покриват чрез съобразеното 
й разполагане в заобикаля-
щата я среда. 

Под внимание
Сред факторите, които се 
взимат предвид, са коле-
банията в часовете слън-
цегреене, показателите на 
вятърния и валежния капа-
цитет, сезонните различия в 

климатичните условия и т.н. 
Целта е не да се ограничи 
потреблението на енергия, 
а да се оптимизира. Така 
се гарантира комфортът на 
обитателите с по-малко из-
разходвана енергия. В ин-
дустриалните държави днес 
живее едва 25% от светов-
ното население. В същото 
време там се изразходва 75% 
от потребяваната енергия, 
показват представените от 
Ален Лиебар статистически 
данни.



                   изическо лице е регистрирано като свободна професия � машинен инженер, 
                 а от �.��.���� г. има регистрация и по ЗДДС. Извършва услуги по монтаж, 
настройка, поддръжка и ремонт на промишлено оборудване за хранително�вкусовата 
промишленост в България, в страни от Европейския съюз и трети страни по договор 
с германска фирма � доставчик на машините, регистрирана за целите на ДДС
в Германия и получател по издаваните от физическото лице фактури

Ситуация

Като какви следва да се класифицират услугите 
и къде е мястото им на изпълнение съгласно действащите 
разпоредби на ЗДДС до ��.��.���� г., както 
и след тази дата?

Мястото на изпълнение при доставка 
на услуга е мястото, където получателят е установил 
независимата си икономическа дейност, т.е. 
в Германия �държава членка на ЕО�. 
За доставки с място на изпълнение извън територията 
на страната не се начислява данък предвид 
разпоредбите на чл. ��, ал. � от ЗДДС.

При доставка на услуги, които се предоставят на постоянен обект 
на получателя, намиращ се на територията на Република България, 
мястото на изпълнение на доставката ще бъде на територията 
на страната и същата ще бъде облагаема по смисъла на чл. �� от ЗДДС. 
За физическото лице като доставчик ще възникне задължение 
за начисляване на данък по реда и в сроковете, предвидени в закона. 

При доставка на услуги, които се предоставят на постоянен обект, 
който се намира на място, различно от мястото, където получателят 
е установил независимата си икономическа дейност, т.е. извън Германия 
и Република България, мястото на изпълнение на тази доставка е мястото, 
където се намира този обект.По смисъла на чл. ���, ал. � от ЗДДС 
регистрираното лице, което е извършило за данъчния период вътреобщностни 
доставки, доставки като посредник в тристранна операция или доставки
на услуги по чл. ��, ал. � от закона с място на изпълнение на територията 
на друга държава членка, заедно със справка�декларацията подава 
и VIES�декларация за тези доставки за съответния данъчен период. Следователно, 
ако съобразно горните правила се извършват доставки на услуги с място 
на изпълнение на територията на друга държава членка, следва 
да се подаде и VIES�декларация.

Казус
Данъчно третиране на доставката на услуги по монтаж, 
настройка, поддръжка и ремонт на промишлено оборудване 
за хранително�вкусовата промишленост, когато получателят 
е данъчно задължено лице съгласно ЗДДС, в сила от �.��.���� г.

Решение
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Новите правила в ДДС за място 
на изпълнение на услуга

Със Закона за изменение и 
допълнение на ЗДДС (обн. 
ДВ, бр. 95 от 1.12.2009 г.) е 
променен общият принцип 
за определяне мястото на 
изпълнение на доставките 
на услуги и е заменен с нов, 
като мястото на изпълнение 
вече се определя от стату-
та на получателя (данъчно 
задължено или данъчно не-
задължено лице) и установя-

ването на същия.

Разпоредбата на чл. 21, 
ал. 2 на ЗДДС предвижда, 
че мястото на изпълнение 
при доставка на услуга, ко-
гато получателят е данъчно 
задължено лице, е мястото, 
където получателят е уста-
новил независимата си ико-
номическа дейност. Когато 
тези услуги се предоставят 

на постоянен обект, който се 
намира на място, различно 
от мястото, където полу-
чателят е установил неза-
висимата си икономическа 
дейност, мястото на изпъл-
нение е мястото, където се 
намира този обект. Когато 
няма място на установяване 
на независима икономиче-
ска дейност или постоянен 
обект, мястото на изпълне-

ние на доставката е място-
то на постоянния адрес или 
обичайното пребиваване на 
получателя.

Постоянен обект по сми-
съла на § 1, т. 10 от ДР на 
ЗДДС е търговско пред-
ставителство, клон, офис, 
кантора, ателие, завод, ра-
ботилница (фабрика), ма-
газин, склад за търговия, 
сервиз, монтажен обект, 

строителна площадка, ми-
на, кариера, сонда, петро-
лен или газов кладенец, 
извор или други подобни, 
целящи извличане на при-
родни ресурси, определено 
помещение (собствено, на-
ето или ползвано на друго 
основание) или друго мяс-
то, чрез което едно лице 
извършва цялостно или 
частично икономическа 

дейност на територията на 
една страна.

Извършват се доставки 
на услуги, по които получа-
телят е данъчно задължено 
лице - германска фирма. 
Предвид текста на чл. 21, 
ал. 2 от ЗДДС са възможни 
следните хипотези при оп-
ределяне мястото на изпъл-
нение на доставката:



Лице, с което е сключен трудов договор, трябва да постъпи на работа на � юни ���� г. Лицето представя болничен лист с начална дата на 
неработоспособността също � юни. В случая осигуряване по смисъла на чл. �� от КСО не възниква, лицето не се счита за осигурено и няма право 
на парично обезщетение за временна неработоспособност до възстановяването на работоспособността.

1 ПРИМЕР

3
Служител има разрешен неплатен отпуск за периода от �� до �� март ���� г. Този период се зачита за осигурителен стаж на основание чл. �, ал. �, т. � от КСО. 
За това време лицето се счита за осигурено на основание § �, т. � от Допълнителните разпоредби на КСО. Служителят представя болничен лист с начална дата 
на неработоспособността �� март. Тъй като осигуряването на лицето не е прекъснато, то има право на обезщетение за временна неработоспособност, ако 
отговаря и на другите необходими условия по КСО.

В този пример лицето трябва да се третира като осигурено с оглед правото на парично обезщетение за временна неработоспособност и ако представи 
болничен лист с начална дата непосредствено след изтичането на неплатения отпуск � в примера � април, дори и ако �� март е ���ият работен ден 
на отпуска, през който лицето е осигурено.

Самоосигуряващите се лица, включително и морските лица, се считат за осигурени лица през времето, за което са внесени дължимите осигурителни вноски. 
Поради това самоосигуряващите се, избрали да се осигуряват за общо заболяване и майчинство, и морските лица не се считат за осигурени с оглед отпускане 
на парични обезщетения в случаите, в които денят, от който е следвало да се внесе осигурителна вноска за фонд „Общо заболяване и майчинство”, съвпада 
с първия ден от неработоспособността, посочена в издаден от органите на медицинската експерти за болничен лист.

ПРИМЕР

Самоосигуряващо се лице е декларирало начало на лична трудова дейност, считано от � февруари ���� г., и избира да се осигурява за фонд „Пенсии” 
и фонд „Общо заболяване и майчинство”. Лицето представя болничен лист с начална дата на неработоспособността също � февруари. В случая осигуряване 
по смисъла на чл. �� от КСО не възниква, лицето не се счита за осигурено и няма право на парично обезщетение.

4 ПРИМЕР

Самоосигуряващо се лице променя вида на осигуряването си от осигуряване за фонд „Пенсии” в осигуряване едновременно за фонд „Пенсии” и фонд 
„Общо заболяване и майчинство”, считано от � януари ���� г. Лицето представя болничен лист с начална дата на неработоспособността също � януари. 
Аналогично на посоченото в предходния пример, лицето не се счита за осигурено за общо заболяване и майчинство и няма право на парично обезщетение.
Поради това, че лицата не се считат за осигурени, за посочените в примерите периоди не се подават данни с декларация образец Nº � „Данни 
за осигуреното лице”.

5 ПРИМЕР

Лице, с което е сключен трудов договор, трябва да постъпи на работа на �� юни ���� г. От същия ден � �� юни, работодателят е разрешил неплатен отпуск, 
поискан от лицето на основание чл. ��� от КТ, и денят не е отработен. И в този пример осигуряване по смисъла на чл. �� от КСО не възниква, лицето не се счита 
за осигурено и няма право на парично обезщетение до възстановяването на работоспособността. В посочените случаи лицата нямат право и на парични 
обезщетения за трудоустрояване, бременност и раждане; отглеждане на малко дете и на парични помощи за профилактика и рехабилитация. 
Поради това, че лицата не се считат за осигурени, за посочените в примерите периоди не се подават данни с декларация образец Nº � „Данни 
за осигуреното лице”.

За лицата, за които осигуряването е възникнало по смисъла на чл. �� от КСО, то продължава и през периодите по чл. �, ал. �, т. ��� и �. Периодите по чл. �, 
ал. �, т. ��� и � са тези, които се зачитат за осигурителен стаж, без да се правят 
осигурителни вноски. Това е времето:
� на платен и неплатен отпуск за отглеждане на дете;
� на платените и неплатените отпуски за временна неработоспособност и за отпуск за бременност и раждане;
� на неплатения отпуск до �� работни дни през една календарна година;
� през което самоосигуряващите се лица, които се осигуряват за инвалидност поради общо заболяване, старост и смърт и за общо заболяване и майчинство, са получавали парични обезщетения 
за временна неработоспособност, бременност и раждане и отглеждане на малко дете и периодите на временна неработоспособност, бременност и раждане и за отглеждане на малко дете, през които 
не са имали право на парично обезщетение

На основание посоченото лицата се считат за осигурени с оглед получаване на парично обезщетение за временна неработоспособност за времето, 
което се зачита за осигурителен стаж по чл. �, ал. �, т. � от КСО. Те имат право на парично обезщетение през този период, както и в случаите, в които 
неработоспособността започва непосредствено след изтичането на периода или в първия работен ден след него.

2 ПРИМЕР
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Материалите са подготвени 
от Рконсулт еооД

Консултантите са готови да 
отговарят  на читателски въпроси  

на: radonov@gmail.com

Кой има право на парични 
обезщетения и помощи от ДОО
За получаване на обез-
щетения лицето трябва 
да извършва трудова 
дейност и да са внесени 
или дължими осигури-
телните му вноски върху 
възнаграждението
 
Съгласно промените в чл. 10 
от Кодекса за социално осигу-
ряване (КСО) осигуряването 
възниква от деня, в който лицата 
започват да упражняват трудова 
дейност по чл. 4 или чл. 4а, ал. 
1 и за които са внесени или 
дължими осигурителни вноски, 
и продължава до прекратява-
нето й.

В § 1, т. 3 от Допълнителните 
разпоредби на КСО „осигурено 
лице” е физическо лице, което 
извършва трудова дейност, за 
която подлежи на задължител-
но осигуряване по чл. 4 и чл. 
4а, ал. 1 от КСО и за което са 
внесени или дължими осигу-
рителни вноски. Осигуряването 
на лицето, което е започнало 
трудова дейност съгласно чл. 
10, продължава и през пери-
одите по чл. 9, ал. 2, т. 1-3 и 5. 
Самоосигуряващите се лица и 
лицата по чл. 4а, ал. 1 се смятат 
за осигурени лица през времето, 
за което са внесени дължимите 
осигурителни вноски.

Видно от посочената разпо-
редба е, че за да се счита едно 
лице за осигурено по смисъла на 
КСО и да има право на парични 
обезщетения и помощи, предви-
дени в кодекса, е необходимо да 
са налице едновременно след-
ните условия:

- да извършва трудова дейност, 
която е основание за осигурява-
не по чл. 4 или 4а от КСО;

- да са внесени или дължими 
осигурителни вноски върху въз-
награждение (получено, начис-
лено, но неизплатено или нена-
числено), без възнаграждението 
по чл. 40, ал. 4 от КСО.

По аргумент на противното не 
се считат за осигурени лицата 
по чл. 4, ал. 1 и ал. 2 от КСО, 
за които денят на встъпване в 
длъжност по трудово, служеб-
но или друго правоотношение 
съвпада с първия ден от периода 
на временната неработоспо-
собност. 

Не се считат за осигурени 
и тези, които от първия ден 
на встъпването си в длъжност 
излизат в неплатен отпуск по 
реда на чл. 160 от Кодекса на 
труда или аналогичен на него 
отпуск, предвиден по реда на 
Закона за държавния служи-
тел, Закона за Министерство 
на вътрешните работи, Закона 
за отбраната и въоръжените 
сили на Р България и др. В тези 
случаи лицата не се считат за 
осигурени до изтичането на 
разрешения отпуск.

Лицата по чл. 4, ал. 1 и ал. 2 от 
КСО, които са поискали платен 
годишен отпуск от първия ден 
на встъпването си в длъжност, 
се считат за осигурени. Те имат 
право на парично обезщетение, 
ако представят болничен лист 
през този период, при усло-
вие че първият ден от нерабо-
тоспособността не съвпада с 
първия ден на встъпването в 
длъжност.



Лалета, вятърни мелници 
и дървени обувки. Това 
е Кралство Нидерландия 
за туриста. За предпри-
емачите това е страна, в 
която има добри условия 
за установяване и правене 
на бизнес. За българските 
туристи и предприемачи 
Кралство Нидерландия е 
страната на лалетата и 
държавата, от която идват 
най-големият обем инвес-
тиции в страната - било то 
от местни компании или 
такива, които просто са 
регистрирани там.  

Пътят на парите
През 2009 г. Кралство 
Нидерландия зае първо 
място по размер на ин-
вестициите в България. 
Компании с регистрация 
в кралството са вложили 
у нас 1088.3 млн. EUR, 
показва статистиката на 
БНБ. Общо за периода от 
2001 до  2009 г. нидер-
ландските инвестиции са 
5044.9 млн. EUR по данни 
на БНБ и Министерството 
на икономиката, енерге-
тиката и туризма (МИЕТ). 

Прави впечатление, че 
потокът на вложенията 
оттам се увеличава с всяка 
изминала година и ако има 
спадове, те са сравнител-
но малки. Най-драстичен 
скок в инвестициите от 
Холандия в България е 
направен през 2006 г., ка-
то те се увеличават близо 
пет пъти до 1006.8 млн. 
EUR. През следващите го-
дини те варират по около 
1 млрд. EUR на годишна 
база.

Сред най-големите хо-
ландски инвеститори у 
нас са компаниите Amilum 
Eastarch, Shell Overseas, 
Helian Commodities и др., 
посочват от МИЕТ.

Перспективно  
в перспектива
Кризата безспорно оказа 
негативен ефект и върху 
двустранните икономи-
чески отношения меж-
ду България и Кралство 
Нидерландия. В също-
то време именно бла-
годарение на сложната 
обстановка в световен 
мащаб компании оттам 

може да насочат погледа 
си към България, която 
за немалко инвестито-
ри остава перспективен 
пазар. Запитванията за 
условията за правене на 
бизнес у нас през втората 
половина на 2009 г. са се 
увеличили двукратно на 
годишна база, коментира 
в интервю за в. „Пари” 
посланикът на Кралство 
Нидерландия Карел ван 
Кестерен (вж. стр. 22) 
Според него в бъдеще 
сътрудничеството между 
двете държави може да 
се развие особено добре 
в сферата на селското 
стопанство. И двете дър-
жави имат силни стра-
ни в тази сфера, опит и 
условия. И ако земята 
в Холандия вече не е 
достатъчна, в България 
обработваемите площи 
не са малко, а и може да 
се използва холандски-
ят опит. За целта обаче 
условията за правене на 
бизнес у нас, включител-
но и в сферата на селско-
то стопанство, трябва да 
се популяризират. Каза-

но по друг начин - ако 
за холандските лалета 
знае всеки българин, за 
българските рози знаят 
малцина холандци.

Търговията в цифри
Стокообменът ни с Ни-
дерландия през измина-
лата година възлиза на 
648.1 млн. EUR, като на 
годишна база е отчетен 
спад от 23.1% по данни на 
БНБ. Износът е намалял с 
14.3% до 185.1 млн. EUR, 
а спадът във вноса е бил 
по-значителен - с 26.2% 
до 463 млн. EUR. 

През първите два месе-
ца на 2010 г. вече се за-
белязва леко подобрение 
на резултатите. За този 
период стокообменът с 
Холандия е 122.1 млн. 
EUR, което представлява 
увеличение с 19.2% на 
годишна база. Разбивка-
та показва, че износът 
от България за Холандия 
се е увеличил с 59.8% и 
възлиза на 49.7 млн. EUR, 
а вносът от Холандия се е 
увеличил с 1.5% до 72.4 
млн. EUR.

Слънчоглед  
срещу машини
Сред водещите стоки в 
износа на България за Хо-
ландия са слънчогледови 
семена, като те предста-
вляват 27% от общия из-
нос за Холандия, по данни 
на МИЕТ. С доста по-малък 
дял - от около 5%, са стоки 
като хладилници, фризери 
и хранителни препарати. 
От България за Нидерлан-
дия заминават още сурови 
и необработени тютюни, 
телевизори, дамска кон-
фекция и др.

В същото време от Ни-
дерландия внасяме пре-
димно автоматични ма-
шини за обработка на ин-
формация - 7.2% от общия 
внос. Около 6.5% от вноса 
са свързани с медикамен-
ти - 6.5%, а 4.2% с етилов 
алкохол.

Да преоткриеш света
Пътуването до Кралство 
Нидерландия не е евтино 
удоволствие, но поне има 
директни полети от София 
до Амстердам. През 2009 
г. маршрута са изминали 

близо 32 хил. българи и 
малко над 102 хил. хо-
ландци. На годишна база 
данните са съответно с по 
31.5 и 35.3% по-добри. 
Всъщност за развитието 
на туризма между две-
те държави се полагаха 
известни усилия преди 
години. Част от тях бе 
създаването на българско 
информационно бюро по 
туризъм в Ротердам - вто-
рия по големина град в 
Нидерландия след столи-
цата Амстердам. Бюрото 
бе открито през 2005 г., 
като целта му бе да съ-
действа за подобряването 
на имиджа на България 
като туристическа дес-
тинация и да подпомага 
привличането на турис-
ти оттам. От средата на 
май 2009 г. обаче то ве-
че не функционира, като 
обяснението на МИЕТ е 
финансовата криза. През 
близо четирите години на 
съществуването си бюрото 
се е финансирало главно 
от спонсорство и продаж-
ба на рекламни карета. 

Дарина Черкезова

Холандски лалета и български рози
Близо по 1 млрд. EUR годишно инвестират у нас компании от Нидерландия
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Ваше Превъзходи-
телство, в началото на 
мандата си заявихте, 
че сте изненадан от 
България. Продължава 
ли да ви изненадва и 
сега?

- Това, което имах пред-
вид тогава, е, че не зна-
ех много за страната, а 
имиджът й в чужбина не 
е много положителен. За-
това и бях приятно изне-
надан от София, от краси-
вата природа, културата, 
приятните хора тук и т.н. 
Има много добри неща, 
за които не се знае. Сега 
вече знам доста за Бъл-
гария, но смятам, че мо-
же би все още има хора, 
които също като мен ще 
бъдат приятно изненада-
ни, ако дойдат тук.

Нидерландия е най-
големият инвеститор 
в България за 2009 г. 
Какво харесват и какво 
не одобряват предста-
вителите на бизнеса 
тук?

- Според официалните 
данни Нидерландия на-
истина е най-големият 
инвеститор, но трябва 
да се има предвид, че 
много компании от други 
държави инвестират през 
Нидерландия, тъй като ус-
ловията за установяване 
на компания там са атрак-
тивни. Въпреки това оба-
че чистите нидерландски 
инвестиции в България 
не са малко. Проблемите, 
пред които се изправят 
компаниите, са свързани 
с бюрокрацията, извест-
ната несигурност, а на 
правителствените инсти-
туции понякога им липсва 
комуникация с бизнеса и 
неговите нужди. Положи-
телното за България е не 
просто това, че тя е “ев-
тина” страна, а най-вече 
фактът, че е част от Евро-
пейския съюз. Това прави 
правенето на бизнес тук 
по-лесно и сигурно. 

Кризата отрази ли 
се на инвестиционния 
интерес на холанд-
ските компании към 
България?

- Заради липсата на ка-
питал по време на кри-
за компаниите станаха 
по-предпазливи в бъде-
щите си инвестиционни 
планове и част от тях 
действително бяха отло-
жени. В същото време 
през втората половина на 
2009 г. имахме двойно по-
голям брой запитвания за 
информация и условията 
за правене на бизнес в 
България. Нашата интер-
претация е, че заради 

▶

▶

▶

Подредете къщата си и 
изчакайте края на бурята

кризата компаниите очак-
ват по-малко успехи на 
традиционните пазари и 
сега са в търсене на нови 
възможности. 

Има ли конкретни 
сектори, които са ин-
тересни за нидерланд-
ските компании - към 
момента, а и в бъде-
ще? 

- Има много сектори. 
Наскоро приключи еко-
форум в НДК, по време на 
който бяха представени 
редица холандски компа-
нии с интереси в област-
та на екологията, като 
например по отношение 
на третирането и пре-
чистването на отпадните 
води. Това е сфера, в ко-
ято България има да учи 
и да прави много, за да 
отговори на европейските 
изисквания. Холандските 
компании се интересу-
ват и от редица други 
икономически области 
като транспорт, логисти-
ка, химическа индустрия, 
машини и т.н. Това, в ко-
ето смятам, че има голям 
потенциал, е селското 
стопанство. Нидерлан-
дия е аграрна страна, 
ние сме номер 2 или 3 в 
света по отношение на 
износа на храни. Но по-
някога фермерите трябва 
да прекратят дейността 
си, тъй като градовете се 
разрастват и те трябва да 
изоставят земите, които 
са обработвали. Понякога 
те отиват в Дания, Полша 
или Канада, а според мен 
можем да ги привлечем 
и тук, в България, защо-
то тук има много, и то 
плодородна земя. Затова 
смятам, че има възмож-

▶

Интервю Карел ван Кестерен, посланик на Кралство Нидерландия в България

ност за създаването на 
добро взаимодействие 
с холандски земеделски 
предприемачи, които мо-
гат да предоставят своите 
знания, опит и нови тех-
нологии.

Можем ли да очаква-
ме нови инвеститори 
в България или пък 
други, които вече при-
състват в страната, да 
се оттеглят?

- Не знам какво можем 
да очакваме, тъй като по 
време на криза е много 
трудно да се правят по-
добни прогнози. Ние оба-
че се опитваме да при-
влечем по-голямо вни-
мание към България, тъй 
като виждаме потенциал 
в нея. Не виждам сигнали 
за оттегляне на нидер-
ландски компании. Смя-
там, че те се опитват да 
се справят със сегашната 
ситуация и са в очакване 
на по-добри времена, за 
да продължат още по-ак-
тивно дейностите си. 

Проявяват ли инте-
рес нидерландските 
компании към евро-
фондовете в Бълга-
рия?

- Има редица проекти, 
които трябва да бъдат 
разработени и реализира-
ни с европейски субсидии. 
Пример в това отношение 
е третирането на водните 
отпадъци. Има милиарди 
евро, за усвояването на 
които може да помогнат 

▶

▶

и нидерландски компании  
като подизпълнители. В 
същото време те може 
да окажат съдействие и с 
експертни съвети в някои 
сектори като мениджмън-
та на отпадъци, третира-
нето на отпадните води, 
изграждането на желе-
зопътна инфраструктура, 
енергийната ефективност 
и др. 

Споменахте, че като 
цяло България не е 
много позната, а смя-
тате ли, че българите 
познават достатъчно 
добре Кралство Нидер-
ландия и условията 
за правене на бизнес 
там?

- Да, в началото казах, 
че имиджът на Бълга-
рия не е много добър и 
страната не е добре по-
зната, но в същото време 
българите много добре 
познават Нидерландия. 
Приятно бях изненадан 
и от факта, че в много 
отношения Нидерландия 
се използва като добър 
пример за подражание, 
когато става въпрос за 
провеждането на реди-
ца реформи в България, 
например на здравната, 
пенсионната система и 
т.н. 

А смятате ли, че 
можем да използваме 
нещо от нидерланд-
ския опит в борбата 
със световната криза?

- Ние бяхме ударени от 

▶

▶

кризата доста по-силно, 
отколкото очаквахме. В 
началото всички смятаха, 
че щом има бюджетен 
излишък, кризата няма 
да ни засегне толкова 
много. По същия начин 
стояха нещата и в Бълга-
рия. Тъй като Нидерлан-
дия е силно зависима от 
вноса и износа, а кризата 
бе външна, нямаше как 
да не я “внесем” у нас. 
Появиха се финансови 
проблеми и значителен 
бюджетен дефицит. Все 
още не знаем как да се 
справим с всичко това. На 
9 юни в Нидерландия ще 
има избори и хубавото в 
случая е, че всички поли-
тически партии предлагат 
варианти за това как да 
се справим с дефици-
та. Всички се хвалят, че 
могат да върнат реда в 
икономиката на страна-
та. Като цяло идеите са 
и политически ориенти-
рани - левите смятат да 
увеличат постъпленията 

за сметка на увеличените 
данъци за компаниите, 
докато десните възнаме-
ряват да намалят социал-
ните осигуровки. Хубаво-
то е, че всички осъзнават, 
че нещо трябва да се 
направи. В нашия случай 
не може да се направи 
кой знае какво, защото, 
както казах, ние сме за-
висими от външния свят. 
Това важи и за България. 
Може би най-добрият съ-
вет е: “Подредете къщата 
си и когато условията се 
подобрят, използвайте 
ги”. Подредете си къщата, 
реформирайте съдебна-
та система, подобрете 
диалога между бизнеса 
и правителството и съз-
дайте добри условия за 
чуждестранните инвести-
тори. Това се опитваме да 
правим и ние - създаваме 
възможно най-добрите 
условия в страната за 
развитието на икономи-
ката. 

Дарина Черкезова

Визитка
Кой е Карел 
ван Кестерен 

Карел ван Кестерен е 
завършил международ-
но право в университета 
Неймехен (Nijmegen), а от 
1974 г. започва работа в 
холандското Министерство 
на външните работи.

През следващите десет 
години той заема различни 
постове в Департамента на 
министерството за сътруд-
ничество с ООН.

От 1984 г. е дипломат 
в представителствата на 
Нидерландия в Колумбия, 
Никарагуа и Испания.

Преди да дойде в Бълга-
рия, той е бил посланик на 
Нидерландия в Танзания, 
като паралелно е отговарял 
и за Мадагаскар, Мавриций 
и Коморските острови. 

▶

▶

▶

▶

СНИМКа ЕМИлИя КОСТаДИНОВа

Събитията
Нидерландия  
в България 

Посолството на Кралство 
Нидерландия в България 
е организатор на редица 
инициативи и събития в 
страната, сред които:

семинари за мениджмън-
та на отпадните води и 
третирането на отпадъци в 
София и страната;

▶

▶

екофорум за новите 
достижения в сферата на 
енергийната ефективност 
и управлението на водните 
ресурси и отпадъците;

през септември ще се 
проведе и Нидерландска 
седмица в София, по време 
на която ще се представят 
нидерландски компании 
и ще се създадат условия 
да се срещнат с техни 
потенциални български 
партньори. 

▶

▶

Селското стопанство е сферата, в която можем да засилим 
икономическите отношения между България и Нидерландия



 В оранжерията в с. Градина, община Първомай, се 
отглеждат саксийни растения и посадъчни материали
▶
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„Бул плант сентър” 
залага на ВЕИ в 
производството на 
цветя

„Стартирахме дейността 
си в разгара на кризата, 
но вече увеличаваме про-
изводствените си мощно-
сти и разширяваме дист-
рибуционната си мрежа”, 
разказва за в. „Пари” Не-
ли Стамова, управител на 
„Бул плант сентър”. Какъв 
е този успешен бизнес 
ли? Производство на цве-
тя. По-точно на саксийни 
растения, посадъчни ма-
териали и рязан цвят. 

Има ли хляб  
в цветята
„Възможностите за раз-
витие на бизнес в област-
та на производството на 
цветя са добри въпреки 
бюрократичните пречки, 
с които се сблъскваме”, 
казва Стамова. Според 
нея доброто развитие на 
компанията е предопре-
делено, защото е един-
ствената фирма в бранша, 
която е инвестирала във 
високотехнологични съ-
оръжения и разполага с 
големи производствени 
мощности.

Да откриеш оранжерия 
по време на криза

Оранжерията, която е 
разположена на площ от 
10 хил. кв. м, се намира в 
с. Градина, община Пър-
вомай. Проектът е реа-
лизиран по програмата 
EVD на правителството на 
Кралство Нидерландия. 

Бъдещите планове на 
предприемачите са да оп-
тимизират производството 
си за сметка на разходите 
за енергия. „Залагаме на 
възобновяеми енергийни 
източници”, казва Стамо-
ва. Идеята е да се въведе 
система за производство 
на електрическа енергия, 
отоплителна и охладител-
на енергия чрез използва-

не на отпадна топлина.

По света и у нас
„В международен мащаб 
се наблюдава окрупнява-
не на сектора като естест-
вена последица от свива-
нето на потребителското 
търсене”, коментира Ста-
мова. В същото време 
обаче тя смята, че усло-
вията за оранжерийното 
производство на цветя 
в България имат бъде-
ще. „Има възможност за 
разширяване на родното 
производство за сметка 
на вноса на цветя”, ко-
ментира управителят на 
„Бул плант сентър”.

Българи ще могат да 
работят в Холандия
Търсят се хора за 
селското стопанство 
и строителството

Скоро Кралство Нидер-
ландия трябва да излезе 
с официално станови-
ще дали разрешава на 
българите да започнат 
временна работа в стра-
ната. „Надяваме се, че 
това ще стане съвсем 
скоро, защото в услови-
ята на криза ще можем 
да помогнем на стоти-
ци българи да намерят 
добре платена работа”, 
коментира за в. „Пари” 
Руслан Тодоров, упра-
вител на компанията 
за подбор на персонал 
„OTTO Bulgaria”. 

Българският  
водопроводчик
„В Холандия се търси нис-
коквалифициран персонал 
за селското стопанство, 
строителството и други 
сектори”, обяснява Тодо-
ров. Заплащането е поча-
сово, като минималната 
сума е 9-10 EUR/час. Хора-
та, които ще могат да за-
почнат работа в Холандия, 
ще се наемат за максима-
лен срок от 6 месеца. 

„Хубавото на почасо-
вата работа е да можеш 
да комбинираш няколко 
местоработи, а и много 
по-лесно и безпроблем-
но можеш да смениш ра-
ботодателя си, ако не си 
доволен от условията”, 
казва Тодоров. Според 

него интересът от страна 
на българите ще е зна-
чителен. „Преди време 
само за 1 работодател в 
Холандия имахме около 
200 кандидати за една 
седмица”, разказва той. 
Със задълбочаването на 
кризата и ефектите от 
нея върху пазара на тру-
да интересът дори ще 
е по-голям. „Българите 
все още нямат лош или 
добър имидж в Холан-
дия, но ние се борим с 
имиджа на полския во-
допроводчик”, споделя 
управителят на „OTTO 
Bulgaria”. 

Да редиш домино
Първият проект на ком-
панията в страната е от 
2008 г. Тогава тя е имала 
за задача да подбере 
българи, които да участ-
ват в холандска риалити 
игра за подреждане на 
плочки домино. Целта е 
била да се постави нов 
световен рекорд. Послед-
ният е бил от 2006 г., 
като тогава са били под-
редени 4.5 млн. плочки. 
От България са заминали 
13 души, като заплатите 
им за месеца, в който са 
редили домино, са били 
между 1200 и 1600 EUR.

 Минимум 9-10 EUR/час е заплащането за работещите 
в селското стопанство в Холандия СНИмКа BlOOmBERg

▶

На 6 юни хиляди гражда-
ни по света се присъедини-
ха към Световната програ-
ма по прехраната към ООН 
(WFP) и главните й партньори 
– TNT, в поход за популяри-
зиране на идеята и набиране 
на средства за осигуряване 
на прехрана за гладуващи-
те деца в училищата на ед-
ни от най-бедните държави 
по света.

И тази година събраните 
средства от организаторите 
на местния поход в България 
– TNT, успяха да достигнат 
малко над 1000 евро – сума, 
която ще бъде преведена към 
WFP по програмата „Хране-
не в училищата“ и ще оси-
гури дневната дажба храна 
за цяла година на 14 деца в 
Танзания.

Походът „Да сложим край 
на глада. Да обиколим света 
2010“ се проведе в продъл-
жение на 24 часа във всички 
часови пояси по света, започ-
вайки в австралия и свърш-
вайки в Самоа. Хиляди хора 
излязоха по улиците от Фили-
пините до Република малави, 
от Португалия до Холандия, 
за първи път събитието се 
състоя и в Ирак. Тази годи-
на в похода срещу световния 
глад в България се включиха 
50 служители и приятели на 
TNT. Обходният маршрут бе 
в подножието на Витоша, по-
край Симеоновските езера и 
„Дъновистките” поляни. Из-
вестният български алпинист 
Дойчин Василев за пореден 
път подкрепи инициативата 
и поведе участниците по пла-
нинските пътеки. Като специ-
ална изненада за включилите 
се беше беседата по панев-
ритмия от последователи на 
школата на известния българ-
ски духовен деец и просве-
тител Петър Дънов. Гладът и 
недохранването са най-голе-
мите заплахи за човешкото 
здраве – на всеки 6 секунди 

TNT България направи осми 
световен поход „Да сложим край 
на глада. Да обиколим света 2010“

дете умира от глад или свър-
зани с него причини. 

Сумата, която WFP трябва да 
осигури за едно хранене на 
дете, е само 20 евроцента на 
ден. Програмата за изхранва-
не на ученици дава също така 
допълнителен стимул на роди-
телите да записват децата си 
в училище и полага основите 
на по-добро бъдеще за децата. 
Всяка година WFP храни сред-
но над 90 милиона души в над 
70 страни. От 2002 г. е активен 
партньор на WFP и е инвести-
рала над 50 милиона щатски 
долара в това партньорство. 
TNT създаде инициативата 
„Да обиколим света” през 2003 
г. като събитие, насочено към 
своите служители и техните 
семейства.

“TNТ  България  е  водеща в 
транспортния бранш социал-
но отговорна компания. Ос-
вен  инициативата  за  борба  
с  глада по света, полагаме 
усилия да бъдем пример и 
за “чиста и зелена” компа-
ния. През 2007 г. стартирахме 
кампанията „Стигни  навреме,  
карай  колело”,  с която стиму-
лираме нашите служители да 

използват  велосипеда  като  
алтернатива на автомобила с 
цел намаляване на задръст-
ванията  и вредните емисии 
CO2 във въздуха. Над 70% 
от тях заявиха и вече  изпъл-
няват  своя  ангажимент към 
програмата. Локалната ини-
циатива е част  от  глобал-
ния проект на TNT за околна 
среда Planet me°, който поста-
вя грижата  за  опазване  на  
околната  среда  в  сърцеви-
ната на нашата бизнес стра-
тегия и култура”, каза Иван 
Василев, управител на TNT 
България.

“От  средата  на  юни  дава-
ме  старт на нова маркетинго-
ва кампания „мини на чисто,  
мини  на колело”, насочена 
към нашите лоялни и потен-
циални клиенти. Целта  е  да  
ги  подтикнем  да  „минат  на  
колело”,  като  им  предоста-
вим възможността,  изпра-
щайки  пратките  си  с  нас, да 
се качат на оранжев TNT ве-
лосипед. По този начин заед-
но ще направим следващата 
крачка към по-чиста  столица, 
България и планета”, допълни 
Василев.

 Патрон на похода и тази година беше известният 
български алпинист Дойчин Василев (вляво)
▶
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Прилика
Общото между 
книгите и 
компютрите  
Има ли нещо общо между 
книгата и компютъра? Да, 
смело казва Петков. Общо-
то е, че и двете са интер-
фейс на знание. И двете 
съхраняват информация, 
която в 90% от случаите е 
текстова. Сега в сферата 

на компютъра обаче хора-
та предпочитат да четат на 
хартия, смята той. Отпечат-
ката на хартия е и доста по-
лесна за възприемане. Пре-
димствата на компютъра са 
при използването на мулти-
медия като видео или виде-
оклипове. В крайна сметка 
идеята е изкуството да има 
някакво въздействие, защо-
то това е и един от основни-
те му елементи. Независимо  
от формата.

Как четенето на хартия набира 
популярност в дигиталната 
епоха

Книгата няма да умре

Цитат

 росен Петков, автор на „За старите книги 
и компютърните изкуства”

Независимо с какъв 
дизайн се занимава 

човек, той трябва да позна-
ва книгите, тъй като те са 
първата медия

Кога за последен път четохте 
книга? Но книга - книга - на 
хартия, с качествен печат и 
хубаво оформление. Дори 
и да сте прочели някакво 
художествено произведение 
наскоро, надали то отгова-
ря на всички изброени кри-
терии. Защото къде заради 
съвременните технологии, 

къде заради бизнес плано-
вете днешните книги не са 
това, което трябва да бъдат. А 
всяка книга си има история, 
свързана с написването й и 
най-вече - дизайнирането й. 
А последното е било един 
от най-важните елементи 
на всяка книга, коментира 
Росен Петков, дългогодишен 

преподавател по компютърна 
графика в Техническия уни-
верситет в София. Той е и 
автор на книгата „За старите 
книги и компютърните из-
куства”, в която разказва за 
влиянието на технологиите 
върху литературата и симби-
озата между тях. 

Промени
Навлизането на компютрите 
в ежедневието ни проме-
ни начините, по които кон-
сумираме информация. Тя 
става все по-богата и все 
по-достъпна по различни 
начини. Безспорно интернет 
се превръща в основен из-
точник на данни за всички 
нас, а все повече от тях се 
качват онлайн. „Това крие 
и своите рискове, които по-
някога са свързани с неточ-
ности”, разказва Петров. И 
дава пример с българския 
вариант на Wikipedia, където 
самият той е открил няколко 
грешки в процеса на писане 
на книгата си. 

Въпреки развитието на 
мултимедията обаче текстът 
си остава основен източник 
на обмен на информация, 

твърди Петков. Затова и спо-
ред Петков съвременните 
медии имат двояка роля. От 
една страна, те обогатяват ви-
довете изкуства и обогатяват 
цялостното творчество. От 
друга - обаче се наблюдава 
изпразване на съвременните 
произведения от съдържа-
нието, което е можело да 
бъде намерено в тях преди 
години.

„Когато много се залитне 
към технологиите и вирту-
алното, се получава изпраз-
ване от съдържание, което 
превръща съвременните 
изкуства в мимолетни”, ко-
ментира Петков. И връща 
хората малко назад и спомага 
за популяризирането на не-
ща, обявени за демоде преди 
време. Например да се чете 
книга или да се ходи на теа-
тър. Или дори да се танцуват 
народни танци. 

Печатът
Как всъщност трябва да из-
глежда една книга? След 
Освобождението на Бълга-
рия дизайнът е бил основен 
фокус на автора й. „Той се е 
грижел за визията на издани-

ето си, контролирал е дори 
и шрифтовете, които се из-
ползват при отпечатването 
на творбата му”, казва Пе-
тков. Понякога този процес 
е отнемал месеци предвид 
липсата на печатници в Бъл-
гария и по-бавния транспорт 
в началото на миналия век. 

„Сега нещата не стоят та-
ка”, констатира със съжале-
ние той. Новите книги из-
глеждат някак евтини и при-
личат на временно явление. 
Преди книгата е правена 
сякаш да бъде вечна, за тези 
произведения дори хартията 
е била много по-качествена 
- например ленена или па-
мучна. Днешните книги са 
далеч от този идеал.

визията
Затова и Петков решава сам 
да създаде своята книга „За 
старите книги и компютър-
ните изкуства”. Той е автор 
на дизайна й, като дори за-
имства първите букви на 
всяка глава от „едно еванге-
лие от 1700 г.”. Всяка от тях 
прилича на малка гравюра, 
прилежно сканирана от про-
изведение на над 300 годи-

ни. Шрифтовете също са 
специални - те приличат на 
стара кирилица, което вдъх-
ва допълнителна атмосфера 
при отварянето на първата 
страница. И не на последно 
място - печатът. Първото 
издание на книгата ще бъде 
колекционерско - за момен-
та от нея са отпечатани ед-
ва 200 броя. „Има проявен 
интерес от 2 издателства, 
така че предполагам, че ще 
има и второ издание за по-
масова аудитория”, разказва 
Петков. То обаче няма да 
бъде толкова качествено. 
Все пак и книгите са бизнес, 
и искат инвестиция. Затова и 
в плановете на автора влиза 
дигитализацията на произ-
ведението му, а защо не и 
създаването на електронна 
книга, като за Kindle напри-
мер? Защото „за съжаление 
електронните книги ще из-
местят малко традицион-
ните”, констатира Петков. 
Което има и своята поло-
жителна страна, въпреки че 
убива романтиката от мири-
са на хартия при отварянето 
на добрата стара книга. 

Христо Ласков

Снимки Емилия коСтадинова

История
Как еволюира 
печатът

великите открития на 
XIX в. позволяват случва-
нето на компютърните 
изкуства - всичко започва 
с откриването на елек-
трониката, открива-
нето на транзистора и 
т.н. С тези думи започва 
разговорът ни с Росен 
Петков. 

Самата книга обхва-
ща историята на всички 
тези явления и еволюция-
та им до наши дни. 

малко хора знаят, че в 
България е създаден чет-
въртият калкулатор в 

▶

▶

▶

света и първите с опера-
ция коренуване например.

дори и съвременните 
компютърни изкуства 
обаче са разгледани през 
призмата на българските 
постижения, което е по-
интересно за нас, разказ-
ва Петков. 

идеята на книгата е 
да покаже, че медийна-
та грамотност е много 
важна, за да се правят 
красиви неща. 

независимо с какъв 
дизайн се занимава човек, 
не е лошо да познава в 
общи линии основите на 
дизайна, които са свърза-
ни донякъде с литерату-
рата и книгите. 

▶

▶

▶
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